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Vážení čtenáři,
začínáme vstupovat do období, které nás hladí 

slunečními paprsky, naplňuje radostí a očekáváním. 
Léto je tady! A spolu s ním přichází do našeho ži-
vota množství nezapomenutelných zážitků a kultur-
ních událostí. Je to období, kdy se města proměňují 
v oázy veselí, kde se setkáváme s přáteli a rodinou, 
abychom si společně užili to nejlepší, co léto nabízí.

V Moravských Budějovicích se na vás těší jedi-
nečný festival, který se stal tradiční součástí našeho 
města – festival Moravskobudějovické kulturní léto. 
Připravili jsme pro vás rozmanitý program plný kultury, hudby, 
zábavy a oslav, který vás zcela jistě pohltí a zanechá vám neza-
pomenutelné vzpomínky.

Jednou z neodmyslitelných tradic letního období je promítání 
letního kina. Představte si to – teplý letní večer, hvězdy na oblo-
ze a vy se usadíte na pohodlných dekách, aby vás fi lmové plátno 
přeneslo do světa dobrodružství, romantiky a vzrušení. Buďte 
s námi při tom a užijte si ty nejlepší fi lmy pod širým nebem.

Pokračujeme večerem ve stylu folku a country s oblíbenou 
kapelou Tuláci. Je to příležitost, jak se propojit s našimi kořeny 
a prožít okamžiky, které nás přenesou do časů minulých. Tento 
večer plný autentických melodií a známých textů vás zcela jistě 
pohltí a zanechá v srdcích nádherné vzpomínky.

Pro ty z vás, kteří ocení víno a s ním spojené lahodné chvil-
ky, připravujeme letní ochutnávku vín. Užijte si exkluzivní výběr 
vín, který budou provázet neodolatelné tóny cimbálové muziky. 
Vychutnejte si tyto chvíle v příjemné atmosféře a propojte své 
smysly se skvělými lahůdkami, které náš region nabízí.

Co by to bylo za léto bez tance a zábavy pod širým nebem? 
Představujeme vám kapelu The Feet, která svým nekonečným 
energickým vystoupením a neodolatelným rytmem vtáhne kaž-
dého na parket. Přijďte si užít okamžiky plné smíchu, radosti 
a nekonečného tance.

Ale to není všechno! Nabídneme vám také několik 
koncertů, které vás oslní svou kvalitou a atmosférou. 
David Koller s kapelou vám předvede své největší 
hity, které znáte z rádia i z koncertních sálů. Irena 
Budweiserová vás svým půvabem a talentem okouzlí 
a její hlas vás přenese do světa snů. A co teprve dvoj-
koncert Vlasty Redla a AG Flek, který vám připraví 
nezapomenutelný hudební zážitek plný emocí a nos-
talgických melodií, které zůstanou v srdci ještě dlou-
ho poté, co se poslední tón rozplyne nočním městem.

Oslava konce prázdnin, akce Loučení s prázdnina-
mi, bude vrcholným momentem, který vás rozhodně 

nezklame. Letos jsme pro vás připravili skutečný tahák – Vojtěch 
Záveský alias Vojtaano a kapela Pekař vás zaručeně dostanou 
do varu. Přijďte si užít atmosféru oslav a rozlučte se s létem spo-
lečně s námi.

A teď přicházím k jedné skvělé zprávě. Chceme vám zjedno-
dušit nákup vstupenek na všechny námi pořádané akce nejen 
v rámci Moravskobudějovického kulturního léta. Postupně spou-
štíme online předprodej prostřednictvím sítě smsticket.cz. To 
znamená, že si můžete zakoupit vstupenky pohodlně z domova, 
prostřednictvím počítače nebo mobilního telefonu. Ale nebojte 
se, stále bude možné si vstupenky koupit fyzicky v Turistickém 
informačním centru v Besedě, kde vám ochotný personál bude 
k dispozici. Navíc je zde možnost zakoupit lístky na akce jiných 
pořadatelů, například do kina Sokol. Máte tedy na výběr, jak si 
usnadnit nákup vstupenek a zajistit si své místo na vámi vybrané 
akce.

Věřím, že letošní festival Moravskobudějovické kulturní léto 
vám přinese nezapomenutelné chvíle plné radosti, hudby a kul-
tury. Přijďte si odpočinout, pobavit se, nechat se unést melodie-
mi a tancem. Přijďte zažít léto plné života, vášní a radosti v na-
šem krásném městě.

Těšíme se na vás!
Vladimír Čábel, ředitel MKS Beseda
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Z jednání a usnesení rady města Moravské Budějovice

schválila vítěze veřejné zakázky malé-
ho rozsahu na dodavatele stavebních 
prací „Propojení chodníku v ul. Perout-
ka, Moravské Budějovice“ a smlouvu 
o dílo se společností Jan Vidourek, 
s.r.o., Lukov; 
schválila vítěze veřejné zakázky malé-

ho rozsahu na dodavatele stavebních 
prací „Rekonstrukce schodiště ZUŠ 
Havlíčkova“ a smlouvu o dílo se společ-
ností V-STAV A, spol. s r.o. Hrotovice;
schválila uzavření smlouvy o užívání ve-
řejného prostranství na zábor veřejného 
prostranství na nám. ČSA o výměře 18 

m2 za účelem provozování předzahrád-
ky před restaurací Bílý koníček;
vzala na vědomí směrnici pro přijímání 
dětí do Mateřské školy Moravské Budě-
jovice a nabídku Kraje Vysočina na za-
pojení města do pilotního projektu na Vy-
sočině – sousedské dětské skupiny.

Rada města na své 14. schůzi dne 18. dubna 2023 mj.:

Rada města na své 15. schůzi dne 25. dubna 2023 mj.:
schválila pořadí nabídek veřejné zakáz-
ky malého rozsahu na dodavatele sta-
vebních prací „Oprava slaboproudých 
rozvodů ZŠ Havlíčkova – 1. etapa“: 1. 
ElektroMont HB, s.r.o. Praha, 2. Bohu-

slav Doležal DOELS Moravské Budě-
jovice, 3. GA holding s.r.o. Moravské 
Budějovice a schválila smlouvu o dílo 
se společností ElektroMont HB, s.r.o.;
schválila předloženou Příkazní smlou-

vu na výkon funkce koordinátora BOZP 
na stavbě „Rekonstrukce slaboprou-
dých rozvodů ZŠ Havlíčkova“ s Ing. Ji-
řím Sedláčkem, Třebíč.

Rada města na své 16. schůzi dne 2. května 2023 mj.:
schválila vítězem veřejné zakázky „Do-
dání osobního automobilu pro potřeby 
MěÚ“ fi rmu AutoPalace Spořilov s. r. o 
Praha za celkovou cenu 467 662 Kč 
včetně DPH, současně schválila uza-
vření kupní smlouvy; jde o automobil 
MG ZS 1,5 MT Essential MY22;
schválila přijetí státní účelové dotace 
v rámci Programu prevence krimina-
lity v roce 2023 na projekt Moravské 
Budějovice – Asistenti prevence kri-
minality 2023 ve výši 628 000 Kč. Cel-
ková hodnota projektu pro rok 2023 je 
ve výši 873 800 Kč a spoluúčast města 
činí 245 800 Kč. Schválila prodloužení 
smlouvy stávajícímu asistentovi pre-
vence kriminality do konce roku 2023 
a schválila vyhlášení výběrového řízení 
na obsazení jednoho místa asistenta 
prevence kriminality od 1. 6. do 31. 12. 
2023. Jmenovala členy a náhradníky 
výběrové komise ve složení: Mgr. Mar-
tin Ferdan, Bc. Petr Dohnal, Ing. Vla-
dimíra Pešková, Bc. Petr Punčochář, 
Mgr. Hana Chloupková. Náhradní-
ci: Mgr. Jan Švaříček, Hana Nixová, 
Ing. Miloslav Pecivál, Ing. Eva Šafrán-
ková a člen Komise sociální, školské 
a prevence kriminality;
schválila poskytnutí dotace z FAOM 
pro místní spolky na celoroční činnost 
ve výši 15 000 Kč pro Svaz postiže-
ných civilizačními chorobami v ČR, 
o.s., 25 000 Kč pro Kynologický klub, 
40 000 Kč pro Spolek pro veřejnou do-
pravu na jihozápadní Moravě;
doporučila zastupitelstvu města schvá-
lit dotace z FAOM na celoroční činnost: 
70 000 Kč pro Junák – český skaut, 
100 000 Kč pro Sportovní klub JeMoBu, 
170 000 Kč pro SH ČMS – Sbor dob-
rovolných hasičů, 200 000 Kč pro Orel 
jednota, 400 000 Kč pro Sportovní klub, 
500 000 Kč pro Tělocvičnou jednotu So-
kol, 600 000 Kč pro HC Žihadla Morav-
ské Budějovice – mládež, z. s.;
doporučila zastupitelstvu města 
schválit poskytnutí fi nančního daru 
400 000 Kč spolku HC ŽIHADLA MO-
RAVSKÉ BUDĚJOVICE z.s., Smlouvu 
o podpoře a spolupráci mezi měs-

tem Moravské Budějovice a HC ŽI-
HADLA MORAVSKÉ BUDĚJOVICE z.s. 
a schválit neposkytnutí fi nančního daru 
ve výši 500 000 Kč společnosti Morav-
skobudějovický HOKEJ, s.r.o.;
schválila zábor veřejného prostranství 
pro předzahrádku o výměře 32 m2 před 
restaurací Grand v termínu od 1. 5. 
do 30. 9. 2023;
schválila pronájem části pozemku p.č. 
369/7 orná půda o výměře 84 m2 a 116 
m2 na ul. Gagarinova předem určeným 
žadatelům;
schválila pro další kolo výběrového ří-
zení na prodej tří pozemků v k.ú. Vranín 
za účelem výstavby rodinných domů 
vyvolávací cenu 500 Kč/m2 a pro přímý 
prodej výše uvedených pozemků cenu 
550 Kč/m2 a schválila zveřejnit záměr 
prodeje těchto pozemků formou přímé-
ho prodeje nebo v případě více zájem-
ců evidovaných do termínu 30. 6. 2023 
formou výběrového řízení;
neschválila vypracování dalšího stupně 
projektové dokumentace pro společné 
povolení „Okružní křižovatka na ul. Zno-
jemská a Lažínská“; 
neschválila vybudování komunikační-
ho napojení na pozemku ve vlastnic-
tví města p.č. 1435/5 v k.ú. Moravské 
Budějovice v souvislosti s plánovanou 
novostavbou garáže na pozemku in-
vestora DS BYT s.r.o. p.č. 1421/14 v k.ú. 
Moravské Budějovice (lokalita ul. Šafa-
říkova); 
schválila vítěze veřejné zakázky malé-
ho rozsahu na dodavatele služeb „PD – 
Výstavba RD v lokalitě Mexiko“, kterým 
je společnost PROfi  Jihlava spol. s r.o. 
Jihlava a smlouvu o dílo; 
schválila pořadí nabídek veřejné za-
kázky malého rozsahu na dodavatele 
stavebních prací „Rekonstrukce nádvo-
ří MKS Beseda – II. etapa“: 1. STABO 
MB, s.r.o., 2. FOR BUILDING MORAVIA 
s.r.o. Mor. Budějovice, 3. INEX Morav-
ské Budějovice s.r.o a smlouvu dílo;
vzala na vědomí informaci o průběhu 
zadávacího řízení na veřejnou zakázku 
na dodavatele stavebních prací „Opra-
va střechy zimního stadionu“ a uložila 

OSRI opakovat předmětné zadávací 
řízení;
vzala na vědomí informace o žádos-
ti o dotaci z Fondu Vysočiny na akci 
„Opěrná stěna, ul. Žerotínova, Morav-
ské Budějovice“ (zeď je v havarijním 
stavu, výše dotace může být až 100 000 
Kč), žádost občana o posouzení Územ-
ní studie Moravské Budějovice-Mexiko, 
nový ceník vstupného na letní koupališ-
tě od 15. 6. 2023 a informaci o svolání 4. 
zasedání zastupitelstva města dne 12. 
6. 2023;
projednala nabídku a schválila smlou-
vu o spolupráci se společností Yashica 
s.r.o. v rámci reklamní kampaně v on-
line Horáckém magazínu a v tištěných 
Horáckých novinách v době od 2. 5. 
2023 do 31. 12. 2023.
Marie Růžičková, 
odbor kanceláře starosty a školství

Rozšiřuje se 
nákupní centrum

Na jaře začala druhá etapa rozšiřová-
ní nákupního centra Aventin shopping 
v Moravských Budějovicích. Zjistili jsme, 
které nové obchody se konkrétně v tomto 
nákupním centru objeví. Investor stavby, 
jímž je znojemská společnost FMZ Invest, 
totiž poskytl konkrétní informace. Nově 
tedy na ploše 1 800 m2 přibydou čtyři ná-
jemní jednotky: TEDi (vše pro vaši deko-
raci, party, psací potřeby…), obuv Deich-
mann, elektro prodejna PLANEO a tou 
čtvrtou bude restaurace s asijskou kuchy-
ní. Pro veřejnost budou také vybudovány 
komfortní toalety.  

-pok-

SVOZ PLASTŮ ZE ŽLUTÝCH 
POPELNIC

proběhne v Moravských Budějovicích
v úterý 20. června,

v integrovaných obcích
v úterý 27. června.
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Tradiční vzpomínkové shromáždění 
u příležitosti výročí ukončení největšího 
válečného konfl iktu v dějinách lidstva se 
uskutečnilo v pondělí 8. května u Památní-
ku věčné slávy s obvyklým programem, ale 
s netradičními aktéry. U mikrofonu se totiž 
po položení věnců a kytic postupně objevili 
ministr pro legislativu a předseda Legisla-
tivní rady vlády Michal Šalomoun, 1. ná-
městkyně hejtmana Kraje Vysočina Hana 
Hajnová a starosta Moravských Budějovic 
Martin Ferdan, jenž přednesl hlavní projev.

Prvním řečníkem byl ministr Šalomoun, 
který v úvodu zmínil své někdejší advokát-
ské působení v Moravských Budějovicích 
a poté se poněkud nečekaně rozhovořil 
o vzniku Červeného kříže. V souvislosti 
s koncem 2. světové války mimo jiné připo-
mněl, že přinesla do mezinárodního slovní-
ku nové obohacení o termín zločin genoci-
dy. „Je třeba si uvědomit, že v této chvíli, pár 
set kilometrů od nás, opět na evropském 
kontinentě, probíhá válka Ruska proti Ukra-
jině. Kvůli tomu, jak se Rusko na Ukrajině 
chová, je moje vzpomínka na dnešní výročí 
poněkud trpká,“ prohlásil v závěru svého 
čtyřminutového proslovu ministr Šalomoun.

Také náměstkyně hejtmana Hana Hajno-
vá se v závěru svého krátkého vystoupení 
zmínila o válce na Ukrajině: „Chtěla bych 
vás poprosit, abyste ve svých myšlenkách 
byli i s těmi, kteří dnes umírají za svobodu 
a nezávislost. Protože byť se nám může 
zdát, že Ukrajina je tisíce kilometrů daleko, 
tak tam bojují také za naši svobodu a ne-
závislost. Ať už tu fyzickou, geografi ckou, 
územní či svobodu v našich hlavách.“

Starostův projev byl 
logicky delší. „Jsem po-
těšen, že tu před vámi 
stojím, ale zároveň jsem 
naplněn jistými obavami, 
zda a jak to zvládnu… 
Nejsem totiž pamětník 
války. Tyto hrůzy mě 
naštěstí minuly a dou-
fám, že i minou,“ uvedl 
v úvodu Martin Ferdan 
a zmínil skutečnost, že 8. 
května 1945 byla pode-
psána úplná a bezpod-
mínečná kapitulace Ně-
mecka, a proto se tento 
den považuje za konec 
druhé světové války. 
„Pro budoucí generace je důležité, aby se 
dozvěděly, že naše země byla osvobozena 
spojeneckými vojsky. Západní část osvobo-
dila americká armáda a zbytek země od vý-
chodu armáda Sovětského svazu,“ zdůraznil 
starosta a pokračoval: „Scházíme se zde 
a připomínáme si 78. výročí ukončení druhé 
světové války. Ptám se je to mnoho, na to 
abychom již zapomněli nebo málo, abychom 
si tyto události stále a možná ještě více při-
pomínali? Myslím si, že asi stále ještě málo. 
Svět jako by byl nepoučitelný. Jako by nesta-
čili ti padlí, kteří naši svobodu zaplatili životy. 
Mnoho let jsme žili v míru, válečné konfl ikty 
ve světě se nás téměř nedotýkaly. Od roku 
1945 se stále někde bojuje a válčí. Válka 
nikdy neskončila, jen se přemístila někam 
jinam. Vzpomínám si na babičku s dědou, 
jak mi říkávali, chlapče, nikdy nechtěj zažít 
válku. Když by jen věděli, že aktuálně docela 
blízko nás – na Ukrajině probíhá válka, která 
je zničující, krutá a nesmyslná… Existenčně 
se dotýká i nás a nikdo neví, jak a kdy tento 
nepochopitelný válečný konfl ikt skončí. Je to 
neuvěřitelné. Připusťme si myšlenku, že mír 
není ani zdaleka tak samozřejmý, jak se nám 
již dlouhou dobu jeví. Nemysleme si, že se 
nás zlo netýká jen proto, že je vzdáleno stov-
ky kilometrů. Zlo nelze překonat tím, že si ho 
nebudeme všímat, nebo mu budeme ustu-
povat, ale pouze tím, že se mu postavíme. 
Možná právě proto nesmíme zapomínat, ale 
naopak si musíme válečné roky připomínat. 
Je přímo naší povinností vzpomínky na his-

torické momenty předávat dalším generacím 
a nedopusťme, aby naše děti zažily válku. 
Naše poděkování a vzpomínka dnes patří 
příslušníkům domácího odboje a všem kdo 
jim nezištně a statečně pomáhali, ale záro-
veň i našim osvoboditelům, vojákům spoje-
neckých armád. V neposlední řadě ale patří 
velký dík především našim moravskobudějo-
vickým rodákům, kteří ve válce položili svůj 
život. Rád bych zde vzpomenul hrdinské 
oběti padlého stíhacího letce, příslušníka 
313. československé perutě RAF Jaroslava 
Hloužka z Jackova. Z dalších našich ro-
dáků se do dějin domácího i zahraničního 
odboje nesmazatelně zapsali i sourozenci 
Jan, Bohumír, Marie a Stanislav Kandusovi. 
V řadách 311. československé perutě RAF 
padl Oldřich Soukup. V zahraniční armádě 
bojoval rovněž Viktor Fried. Svými činy v do-
mácím odboji se vyznamenali Jan Doležal 
a Karel Glogar. Dnešním připomenutím je-
jich památky vyjadřujeme svou úctu a tradici 
vzpomínky na tyto oběti. Věnujme jim tichou 
vzpomínku a připomínejme si historii hlavně 
proto, abychom se z ní poučili. Abychom 
i my, kteří jsme žádnou válečnou hrůzu sami 
nezažili (a pevně doufejme, že ani nezažije-
me), věděli a nezapomněli,“ řekl mimo jiné 
v závěru svého projevu moravskobudějovic-
ký starosta.

Slavnostní akt u Památníku věčné slávy, 
jehož se zúčastnilo šest desítek občanů, byl 
zakončen reprodukovanou českou hymnou.

-jek-

Připomenutí konce 2. světové války za účasti ministra

Hlavní projev přednesl starosta Martin Ferdan, za nímž stáli čtyři po-
litici; (zleva) místostarosta Jan Švaříček, ministr Michal Šalomoun, 
krajský radní Jan Břížďala a náměstkyně hejtmana Hana Hajnová.

Foto Luboš Janoušek (2 x )

Prvním řečníkem byl ministr pro legislativu Mi-
chal Šalomoun.
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Na setkání s vedením měs-
ta a radními přijel ve čtvrtek 
27. dubna krátce po poled-
ni do Moravských Budějovic 
hejtman Kraje Vysočina Vítěz-
slav Schrek. Jednání zahájil 
na moravskobudějovické rad-
nici, kde hlavními tématy spo-
lečné debaty u jednoho stolu 

říčkem, vyslechli celý program a získali nové informace a zkuše-
nosti z praxe. 

Celodenní program byl rozčleněn do tří bloků. První blok pre-
zentací patřil HZS Kraje Vysočina, jehož příslušníci se věnovali 
především problematice bezpečnostního systému, ochraně oby-
vatelstva, integrovanému záchrannému systému a jednotkám 
sborů dobrovolných hasičů obcí. Druhý blok obsahoval infor-

mace od PČR k problematice veřejného pořádku, podrobnosti 
o protipovodňové ochraně poskytl zástupce KrÚ Kraje Vysočina 
a nechyběla ani část věnovaná informacím ze ZZS Kraje Vyso-
čina. Ve třetím bloku si starostové mohli vyslechnout od před-
stavitelů krajské veterinární správy a krajské hygienické stanice 
informace k veterinárním a hygienickým opatřením při řešení mi-
mořádných událostí a krizových situací a možnosti spolupráce 
s PČR.     -bap-

Bydlíte, pracujete nebo se zajímáte 
o dění v Moravských Budějovicích?

Zaregistrujte se do MUNIPOLIS a dostávejte důležité in-
formace z našeho města formou SMS, e-mailů nebo zpráv 
do aplikace. 
Co vám registrace přinese?

Upozornění na krizové situace
Informace o dopravních uzavírkách, odstávkách vody, 
elektřiny apod.
Pozvánky na kulturní a sportovní akce
Novinky z města
Rozhodování v anketách

V oblasti komunikace s veřejností myslíme 
samozřejmě také na seniory!

Na začátku dubna jsme spustili pro občany mobilní rozhlas, tak-
zvaný systém Munipolis, který postupně nahradí Mobisys. Za první 
měsíc provozu se v něm registrovalo takřka 660 uživatelů. Služba 
funguje jako mobilní aplikace, jejímž prostřednictvím můžete získá-
vat informace o dění ve městě, nahlašovat nám problémy, na které 
narazíte, nebo od nás obdržíte varovné zprávy v případě krizových 
situací. Je pro vás zcela zdarma. 

Senioři nemusí mít strach, že by jim důležité a významné informa-
ce z úřadu utekly mezi prsty. Zařazujeme je totiž průběžně do ka-
belového vysílání společnosti MAME Moravské Budějovice s. r. o. 
Jakmile zrušíme Mobisys a plně přejdeme na informační systém Mu-
nipolis, budeme samozřejmě nadále ty nejdůležitější zprávy zasílat 
i formou SMS. Důležité tedy je se do Munipolisu alespoň zaregis-
trovat. S tím by seniorům mohli pomoci jejich nejbližší, nebo jsme 
k dispozici i my, pracovníci MěÚ, na které se mohou lidé kdykoliv 
obrátit (Barbora Pokorná, odbor kanceláře starosty a školství, tel.: 
568 408 314).      -pok-

Návštěva hejtmana Kraje Vysočina Vítězslava Schreka

Na ochozu věže kostela sv. Jiljí 
(zleva): Vítězslav Schrek, Martin 
Ferdan, Jana Kiesewetterová, 
Jana Špačková, Jan Švaříček, 
Tomáš Veverka a Drahoslav Bastl. 

Foto: KrÚ

byly mimo jiné například stav přípravy 
obchvatu, dopravní obslužnost, projekt 
fotbalových kabin, ale i třeba budouc-
nost léčebny dlouhodobě nemocných. 

Závěr návštěvy pak patřil prohlídce 
věže kostela sv. Jiljí a výšlapu na její 
ochoz. Pan hejtman tak měl jedineč-
nou možnost prohlédnout si naše měs-
to pěkně z výšky. 

Bylo to ve čtvrtek 27. dubna opravdu 
velmi příjemné setkání, ve kterém nás 
oslovil především zájem krajského hejt-
mana o dění v našem městě. Děkujeme 
za návštěvu!

Jan Švaříček, 
místostarosta města

Proběhlo školení krizového řízení pro starosty
Ve středu 19. dubna proběhlo na městském úřadě školení pro 

starosty obcí ORP (obce s rozšířenou působností) Moravské 
Budějovice. Vzdělávání starostů obcí se pořádají v pravidelných 
čtyřletých cyklech, vždy po komunálních volbách. Pozváno bylo 
všech 45 představitelů obcí, přičemž v zasedací místnosti rad-
nice se nakonec sešlo 32 starostů; dostavili se zejména ti, kteří 
byli v zářijových volbách zvoleni poprvé. Všichni účastníci byli 
seznámeni s aktuálními informacemi z oblasti krizového řízení, 
ochrany obyvatelstva a požární ochrany, které jim usnadní řeše-
ní mimořádných událostí a krizových situací.

Vzdělávání zahájil a přítomné osobně pozdravil starosta města 
Martin Ferdan. Se svým zástupcem, místostarostou Janem Šva-
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V letošním ročníku krajského kola sou-
těže Zlatý erb porota hodnotila celkem 37 
přihlášených webů. Porota u webových 
stránek ocenila mimo jiné nejen dobrou 
přehlednost poskytovaných informací, ale 
i moderní vzhled, přičemž přísně hodnotila 
vedení povinně zveřejňovaných informací. 

Vítězové krajského kola soutěže Zlatý 
erb 2023 o nejlepší webové stránky pře-
vzali ocenění při slavnostním ceremoniálu 
v sídle Kraje Vysočina v Jihlavě v úterý 18. 
dubna. 

Úspěšným účastníkům předali ceny 
hejtman Kraje Vysočina Vítězslav Schrek 
a radní kraje pro oblast informatiky Jan 
Břížďala. Město Moravské Budějovice 
soutěžilo v kategorii o nejlepší webovou 
stránku města a získalo 2. místo v této 

V roce 1999 vzniklo Sdružení pro 
výstavbu rychlostní komunikace 
I/38 po „Císařské silnici“, do kterého 
vstoupilo 32 obcí a jeden soukromý 
subjekt (PRONTO spol. s r.o.). Díky 
vynikající spolupráci všech členů 
včetně tehdejšího starosty Morav-
ských Budějovic Jana Nekuly se po-
dařilo prosadit a vybudovat obchvat 
našeho města.

Na středu 10. května svolala mo-
ravskobudějovická radnice jednání 

Starosta Martin Fer-
dan navštívil začát-
kem května paní 
Marii Klofáčovou, 
aby jí jménem města 
poblahopřál k nádher-
ným 90. narozeninám. 
Oslavenkyně obdrže-
la kytici, dárkový balí-
ček a pamětní list. 

Foto: 
Barbora Pokorná

Moravské Budějovice obhájily loňské druhé místo
kategorii, čímž opět zopa-
kovalo své dlouholeté úspě-
chy. Cenu převzali starosta 
města Mgr. Martin Ferdan, 
vedoucí organizačního od-
boru Ing. Vladimíra Pešková 
a správce stránek Bc. Hana 
Radoberská. 

První místo obsadila Jih-
lava, třetí skončilo město 
Velké Meziříčí. Udělena 
byla také speciální cena 
Kraje Vysočina za nejlepší 
web dobrovolného hasičského sboru, kde 
1. místo patří Sboru dobrovolných hasičů 
Bohdalov. V letošním ročníku mohla veřej-
nost podpořit svého favorita jak v katego-
rii webových stránek pro obce s rozšíře-

Sdružení obnoví stanovy a zvolí nové předsednictvo

ALZHEIMER PORADNA VYSOČINA

12. 6. 2023       (9.00–16.00 hod.)
DŮM S PEČOVATELSKOU SLUŽBOU

CHELČICKÉHO 904, MORAVSKÉ 
BUDĚJOVICE

Mgr. Marcela Rýpalová – vedoucí poradny
rypalova.m@alzheimerporadnavysocina.
cz
tel: 561 111 323
mob: 733 629 018 (možnost objednat
  se předem)
Bližší informace odbor sociální MěÚ Mor. 
Budějovice (730 598 198)
Změna termínu vyhrazena, případné změ-
ny zveřejněny na www.mbudejovice.cz

CENTRUM PRO NESLYŠÍCÍ 
A NEDOSLÝCHAVÉ 

KRAJE VYSOČINA, O. P. S.
13. 3. 2023         20. 6. 2023

(vždy od 8.30 do 10.30)

Dům s pečovatelskou službou, 
Chelčického 904, 

Moravské Budějovice
Kontaktní osoba: Ivana Honsová
Tel.:  777 225 413 
 (možnost objednat se předem)
E-mail: ifka.hons@seznam.cz
Bližší informace odbor sociální MěÚ Mo-
ravské Budějovice (730 598 198)
Změna termínu vyhrazena, případné změ-
ny zveřejněny na www.mbudejovice.cz

zástupců všech dotčených obcí, aby se 
zkusili dohodnout na dalším pokračování 
této spolupráce. Všichni přítomní staros-
tové se zasadili a projevili zájem o to, aby 

nou působností, tak pro obce I. a II. typu. 
Cenu veřejnosti získali v krajském kole 
město Chotěboř (Moravské Budějovice 
byly druhé) a obec Jámy.

–rad–

bylo sdružení zachováno. 
Shodli se rovněž na tom, že 
budou pokračovat ve spo-
lečných jednáních. Sdru-
žení na podzim obnoví 
stanovy a zvolí nové před-
sednictvo. 

Nejvíce obce trápí sta-
tistika dopravního zatížení 
na komunikacích prochá-
zejících jejich územím. 
„Do budoucna se zasadíme 
i o to, aby do sdružení při-

stoupily obce Jihomoravského kraje při 
trase k hranicím s Rakouskem (Znojmo, 
Grešlové Mýto apod.)“, uvedl starosta 
města Martin Ferdan.         -bap-

Čtvrté zasedání zastupitelstva
V pondělí 12. června se ve velké zasedací místnosti radnice uskuteční čtvrtá schů-

ze moravskobudějovického zastupitelstva v tomto volebním období. V době přípravy 
a tisku tohoto vydání zpravodaje nebyl defi nitivní program jednání znám, mezi jeho 
body však určitě nebude chybět schvalování fi nančních příspěvků z FAOM. Zasedání 
nejvyššího orgánu města začne v 16.00 hod. a bude jako vždy veřejné.    –ja–
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Čtrnáctý ročník Čisté Vysočiny 
s rekordní účastí

Město Moravské Budějovice se opět zapojilo akce Čistá Vyso-
čina, kterou organizuje Kraj Vysočina. Do úklidu veřejných pro-
stranství se v termínu od 10. do 23. dubna zapojili zaměstnanci 
úřadu, školy, zájmové organizace a spolky i jednotlivci. Letos se 
podařilo vysbírat odpadky podél příjezdových cest do Morav-
ských Budějovic, a to směrem od Jackova, Litohoře, Lažínek, 
u obchvatu směrem na Krnčice, dále pak okolí Rokytky, Heř-
manské kopce, parky, sídliště a ulice v různých lokalitách města. 

„Našli jsme spousty ne-
zajímavých věcí, nejvíce 
bylo plechovek od energe-
tických nápojů a krabiček 
od cigaret. Nejznečistěněj-
ší lokalitou byla zaslepená 
komunikace v Lažínkách. 
Účast na úklidu byla letos 
rekordní. Děkujeme všem 
účastníkům, které neodra-
dilo ani chladné aprílové 
počasí a vyrazili do terénu, 
aby přiložili ruku k dílu,“ říká 
moravskobudějovický sta-
rosta Martin Ferdan.

Celokrajská osvětová 
akce Čistá Vysočina se 
koná každoročně u příleži-
tosti Dne Země, který při-
padá na 22. dubna.

Barbora Pokorná

Jde přitom o velice složitou akci – fi nančně i logisticky. Stávající 
hliníkové rozvody elektřiny v této škole byly na hranici své život-
nosti. Docházelo k častým poruchám a výpadkům a celkový stav 
byl doslova havarijní. 

I když je většina prací naplánována na období letních prázd-
nin, bylo potřeba správně skloubit návaznost prací s jinými ak-
cemi (mj. s modernizací dvou tělocvičen a rekonstrukcí bazénu). 
Práce musí být hotovy do konce srpna, aby s příchodem nové-
ho školního roku bylo vše dokonale připraveno na příchod žáků 
a na výuku. 

Na základě výsledku výběrového řízení v režimu zjednoduše-
ného podlimitního řízení rekonstrukci provádí fi rma ElektroMont 
HB, s.r.o. Havlíčkův Brod. Celkové náklady jsou vyčísleny na cca 
16,54 mil. Kč bez DPH, z čehož dotace činí téměř 14 mil. Kč.  

Projekt „Rekonstrukce elektroinstalace ZŠ Havlíčkova, Mo-
ravské Budějovice“ je 
spolufi nancován z pro-
středků Ministerstva 
pro místní rozvoj ČR.

Modernizace dvou školních tělocvičen 

Hurá, modernizace dvou tělocvičen ZŠ Havlíčkova je dokon-
čena. Rekonstruované prostory jsou tak opět naplno využívány 
k výuce hodin tělesné výchovy. Akustické úpravy obou tělocvi-
čen zahrnovaly instalaci akustických obkladů stropu a výměnu 
stávajících svítidel, která již byla v nevyhovujícím stavu. Demon-
táž a následná modernizace těchto prostor, prováděné společ-
ností FOR BUILDING MORAVIA s.r.o. Moravské Budějovice, si 
vyžádaly investici téměř 2,36 mil. Kč bez DPH, z toho cca 1,87 
mil. Kč pokryla státní dotace. 

Díky této modernizaci se podařilo výrazně zlepšit zvukový do-
jem v těchto objektech. Učitelé, žáci i ostatní přátelé sportu se 
zde nyní cítí téměř jako v nových tělocvičnách.

Projekt „Modernizace dvou tělocvičen ZŠ Havlíčkova, Morav-
ské Budějovice“ byl 
spolufi nancován z pro-
středků Ministerstva 
pro místní rozvoj ČR. 

Projekční příprava zástavby v Mexiku
V návaznosti na vypracovanou územní studii v roce 2022 za-

hájilo město Moravské Budějovice projekční práce za účelem 
možné budoucí obytné zástavby v lokalitě Mexiko. Do konce 
letošního roku by měla být vypracována dokumentace pro spo-
lečné povolení a následně bude vypracována dokumentace pro 
provedení stavby. Zhotovitelem projektové dokumentace je spo-
lečnost PROfi  Jihlava spol. s r.o.

Rekonstrukce elektroinstalace 
Z budovy ZŠ Havlíčkova ul. se ozývá rachot vrtaček a bou-

chání kladiv. Město, které je zřizovatelem této školy, je zároveň 
také investorem v ní probíhající rekonstrukce elektroinstalace. 

Starostovo poděkování 
za pozvání na přehlídku

V pátek 5. května se uskutečnilo tradiční slavnostní zahájení 
Chovatelské přehlídky trofejí se společným obědem na Bažant-
nici v Třebíči. Její součástí byl myslivecký víkend u příležitosti 
100. výročí od založení Českomoravské myslivecké jedno-
ty. Na přípravě této události a hodnocení trofejí ulovené zvěře 
za myslivecký rok 2022 se podílí mimo jiné i zaměstnanci naše-
ho úřadu (konkrétně Ing. Jaroslav Kotrba), Lesů České republiky, 
s. p. a členové hodnotitelských komisí. Patří jim všem velké po-
děkování, neboť výstava byla zdařilá, představila nám záslužnou 
činnost myslivců v naší společnosti a zajímavým způsobem ji 
přiblížila veřejnosti, včetně mládeže. Děkuji za pozvání!

Martin Ferdan, starosta 

Odbor strategického rozvoje a investic informuje

Prodej stavebních pozemků v k. ú. Vranín
Město Moravské Budějovice nabízí k prodeji stavební pozemky 
v k. ú. Vranín. Jedná se o tyto pozemky určené k výstavbě rodinných 
domů:
pozemek p. č. 1371/1 o výměře 774 m2,
pozemek p. č. 1371/2 o výměře 765 m2,
pozemek p. č. 1371/3 o výměře 838 m2.
Prodejní cena byla stanovena ve výši 550 Kč/m2 pro přímý prodej 
nebo ve výši 500 Kč/m2 v případě vyhlášení výběrového řízení.
Sběr žádostí od případných zájemců probíhá do 30. 6. 2023. 
Případné informace k výše uvedenému poskytne pracovnice odboru 
strategického rozvoje a investic Ing. Denisa Přibíková (dpribikova@
mbudejovice.cz, tel. 568 408 306). 

Starosta Martin Ferdan (vpravo) spolu s Jaroslavem Kotrbou na třebíčské Ba-
žantnici.                    Foto:  Barbora Pokorná
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Cyklotour zavítá do našeho 
města v pondělí 5. června
Letos opět pokračuje a do Moravských 

Budějovic zavítá cyklotour „Na kole dětem“. 
Nadační fond Josefa Zimovčáka na podporu 
onkologicky nemocných dětí vznikl v roce 
2010 jako benefi ční součást sportovního pro-
jektu Na kole dětem. Snaží se cílenými akti-
vitami rozšířit možnosti solidarity, tolik po-
třebné fi nanční pomoci a podpory dětí v boji 
proti zákeřnému onemocnění. Na náměstí 
Míru dorazí peloton v pondělí 5. června, ten-
tokrát ovšem na rozdíl od předchozích roční-
ků již v dopoledních hodinách. Zastávka je 
zde plánovaná od 9.10 hod. do 9.40 hod.

Proběhne krátké uvítání, občerstve-
ní, za město předáme fi nanční dar. U stánku 
a doprovodného vozidla si můžete zakoupit 
reklamní předměty, trička a podpořit tak fi -
nančně celý projekt. Další možnosti pomoci 
najdete pod tímto příspěvkem.

Tentokrát s pelotonem vyrazí na další ces-
tu rovněž představitelé našeho města a ně-
kteří radní. Pokud máte zájem a chtěli byste 
se přidat, třeba jen na chvíli, nebo na část 
etapy, jste srdečně vítáni. Podpoříte tím dob-
rou věc. Cyklotour pokračuje z Moravských 
Budějovic směrem na Vranín, dále pak 
do Domamile, Štěpkova, Radkovic u Budče, 
přes Budíškovice, Borek až do Dačic, násle-
dují Počátky, Třešť a celodenní etapa skončí 
v Jihlavě.

Barbora Pokorná, odbor kanceláře 
starosty a školství

tošní chovatelská přehlídka konala v době 
oslav 100. výročí založení Českomoravské 
myslivecké jednoty. Významné jubileum 
jednotné myslivecké organizace připomněla 
výstava „Papírové vzpomínky“ Milana Sla-
vingera a promítání historických fi lmů. Jako 
obvykle bylo otevření výstavy spjato s od-
bornými přednáškami (Početní stavy srnčí 
zvěře a Vzpomínky na Afriku).

V sobotu 22. dubna od 10 hodin si mohli 
zájemci prohlížet vystavené trofeje za dopro-
vodu skladeb pro lesní roh v podání Lukov-
ského trubače, vyzkoušet si laserovou střel-
nici či zhlédnout historické myslivecké fi lmy. 
O víkendu, zvláště v neděli, se přehlídka těši-
la vysoké návštěvnosti. Přítomní myslivci byli 
připraveni k zodpovězení zvídavých otázek 
dětí i dospělých. 

Vyslovujeme poděkování za vstřícný pří-
stup představitelům města Moravské Budě-
jovice a MKS Beseda, Okresnímu myslivec-
kému spolku ČMMJ Třebíč, Lesům České 
republiky, s.p., hodnotitelské komisi, vystavo-
vatelům, myslivcům a všem dalším, kteří se  
na přípravě přehlídky podíleli.           -ožp-

Již XVI. Chovatelská přehlídka trofejí zvěře 
na Moravskobudějovicku se konala v zámec-
kých konírnách ve dnech 21. až 24. dubna. 
Otevření přehlídky pro odbornou veřejnost 
a hosty zahájila na nádvoří zámku v pátek 21. 
dubna ve 13 hodin slavnostní fanfára Lukov-
ského trubače Antonína Dohnala. Přehlídku 
s výstavami ofi ciálně otevřela radní Jana Kie-
sewetterová.  S průběhem oslav stého výro-
čí založení jednotné myslivecké organizace 
na okrese Třebíč seznámil přítomné před-
seda OMS Třebíč ČMMJ František Kazda, 
zatímco myslivost na Moravskobudějovicku 
představil přítomným referent státní správy 
lesů a myslivosti MěÚ Jaroslav Kotrba.

Ten mimo jiné uvedl, že uplynulý myslivec-
ký rok zde přinesl rekord v lovu jelení zvěře, 
které bylo uloveno 119 kusů, zatímco v pří-
padě srnčí zvěře šlo o 818 kusů. Vzhledem 
k výskytu afrického moru prasat na severu 
Čech se nutností stalo snížení počtu této 
černé zvěře i na Moravskobudějovicku – di-
vokých prasat tak bylo loni odstřeleno 941. 
Lišek bylo uloveno 569 a zajíců 618.

Jaroslav Kotrba také připomněl, že se le-

Trojice hlavních aktérů slavnostního zahájení pře-
hlídky. Slovům Jaroslava Kotrby naslouchají Fran-
tišek Kazda a Jana Kiesewetterová. 

Radní Jana Kiesewetterová s autorem „Papíro-
vých vzpomínek“ Milanem Slavingerem.

 Foto: Luboš Janoušek (2 x)

Ve čtvrtek 11. května se v Moravských 
Budějovicích uskutečnilo oblastní kolo „Do-
pravní soutěže mladých cyklistů“. Tuto tra-
diční soutěž pořádá jednou ročně pro žáky 
základních škol ve svém správním území 
obce s rozšířenou působností (ORP) město 
Moravské Budějovice ve spolupráci s kraj-
skou organizací Besip a místní Základní 
školou T. G. Masaryka. Ve dvou kategoriích 
soutěží čtyřčlenná družstva, složená ze dvou 
dívek a dvou chlapců. Žáci měří síly celkem 
ve čtyřech disciplínách, jimiž jsou test provo-
zu na pozemních komunikacích, test základů 
poskytování první pomoci, jízda zručnosti 
a jízda na dětském dopravním hřišti v simulo-
vaném provozu. Vítězem se po sečtení všech 
trestných bodů stává soutěžní družstvo, kte-
ré získá nejnižší počet těchto bodů. Vítězové 
poté postupují a reprezentují ORP Moravské 
Budějovice v kole krajském. To se letos koná 
v Jihlavě 8. června. 

A jak to tentokrát dopadlo? Letošního klání 
se v Moravských Budějovicích účastnilo 12 
družstev. V mladší věkové kategorii zvítězilo 
družstvo žáků ze ZŠ Police, ve starší kate-

gorii si zlato odnesli žáci ze ZŠ T. G. Masa-
ryka. Oběma vítězným týmům blahopřejeme 
a v dalším pokračování soutěže přejeme ještě 
hodně úspěchů a skvělých zážitků. 

Současně děkujeme za účast všem žákům 
a učitelům, kteří na soutěž pravidelně jez-
dí. Také počasí nám letos přálo, a tak jsme 
všichni nakonec strávili příjemné soutěžní do-
poledne zakončené výborným obědem, kte-

Mladí cyklisté opět změřili své dovednosti i znalosti

Starosta Martin Ferdan s týmem ze ZŠ TGM, 
který zvítězil ve starší věkové kategorii. 

Foto: Bára Pokorná

rý připravily paní kuchařky ve školní jídelně 
ZŠ T. G. Masaryka. Děkujeme! Poděkování 
samozřejmě patří všem organizátorům, kteří 
se na dopravní soutěži podíleli, tedy zaměst-
nancům MěÚ, strážníkům MP, ale i vojákům 
Armády ČR, kteří k nám přijeli z Náměště nad 
Oslavou, pracovníkům Zdravotnické záchran-
né služby Kraje Vysočina a ředitelství ZŠ T. 
G. Masaryka za poskytnutí prostor pro konání 
soutěže. A protože se v loňském roce v rámci 
soutěže stala velmi oblíbenou ukázka výcviku 
policejního psa, nemohla chybět ani letos.

Ceny do soutěže věnovalo město Moravské 
Budějovice a krajské pracoviště Besip. Závě-
rečné vyhlášení výsledků soutěže a ocenění 
všech družstev proběhlo za účasti starosty 
města Martina Ferdana, který soutěžícím k je-
jich krásným výkonům poblahopřál a předal 
ceny. Současně poděkoval všem organizáto-
rům za jejich práci a vyjádřil přání setkat se 
opět za rok při této milé příležitosti.

Kamila Havlíčková, 
odbor kanceláře starosty a školství

Chovatelská přehlídka trofejí zvěře 
na Moravskobudějovicku



8

ze společnosti

Máte doma nějaké materiály 
týkající se Heřmanic?

Muzejní spolek v Moravských Budějo-
vicích připravuje publikaci o historii Heř-
manic. Za tímto účelem sbíráme podklady 
v podobě dobových fotografi í či nejrůzněj-
ších dokumentů a také příběhů z Heřma-
nic, které se třeba právě ve vaší rodině 
dědí z pokolení na pokolení a o kterých si 
myslíte, že by mohly zajímat i ostatní ro-
dáky z Moravských Budějovic či by bylo 
škoda je nechat upadnout v zapomenutí.

Milí spoluobčané, žádáme vás tím-
to zdvořile o zapůjčení výše uvedených 
materiálů, případně o napsání příběhu. 
Fotografi e i ostatní dokumenty si ofotíme 
a v pořádku vrátíme, případně budeme 
rádi za sken s případnými podrobnostmi. 
Za historky či příběhy z Heřmanic budeme 
vděčni nejen my, ale jistě i budoucí čtenáři.

Kontakt pro zaslání materiálů: muzej-
nispolekmb@gmail.com, kontakt pro do-
mluvu ohledně ofocení vašich materiálů: 
František Lustig (tel: 731 226 376).

Předem upřímně děkujeme! Poskytnu-
tím materiálu z vašeho domácího archivu 
zároveň souhlasíte s jejich zveřejněním 
v připravované publikaci.

Muzejní spolek Moravské Budějovice

Vznik cechů, jejich privilegia v králov-
ských městech, rozvoj v poddanských 
městech, jejich zánik, a jak fungoval trh 
ve 13. – 19. století. Kdy šli kluci do učení? 
Jak dlouho vyučení trvalo? Jaká byla role 
mistra? Kdo to platil? (Rodiče, samozřej-
mě!). Kdy se hoši stávali tovaryši? Co to byl 
vandr? Mohli se ženit? Co to byl herberk? 
Jak se z tovaryše mohl stát mistr? A kdy 
se mohl stát cechmistrem? Byla v Budějo-

minimálně dvě aktivity pro další měsíc. 
V uplynulém období podle jeho slov klub 
zorganizoval dvě desítky akcí včetně tří 
autobusových zájezdů, cyklovýletu, pik-
niků spojených s opékáním špekáčků, 
bowlingových zápolení, návštěv muzea 
a Horáckého divadla či přednášek. „Do-
hromady se na těchto akcích objevilo více 
než sedm stovek účastníků,“ dodal před-
seda Zvěřina a poděkoval všem členům 
výboru za aktivní práci. Ocenil rovněž 
velice dobrou spolupráci s MKS Beseda. 
Závěrečnou část svého vystoupení věno-
val naplánovaným aktivitám a zdůraznil, 
že dveře Klubu důchodců působícího při 
MKS Beseda jsou otevřené všem, kteří 
mají zájem se do jeho činnosti zapojit.

Luboš Janoušek

Klub důchodců hodnotil loňskou a plánoval letošní činnost
Velký sál Besedy hostil v úterý 25. 

dubna výroční členskou schůzi Klubu 
důchodců Moravské Budějovice. Její pro-
gram obsahoval obvyklé body, přičemž 
po ofi ciální části s proslovy následovala 
mnohem delší a neofi ciální část s hudbou 
a tancem.

Po tradičním úvodním kulturním vystou-
pení v podání dětí ze ZŠ a PrŠ Dobrov-
ského a zdravici starosty Martina Fer-
dana, který se zároveň omluvil za brzký 

odchod kvůli svým 
pracovním povin-
nostem, následovala 
zpráva o hospodaře-
ní klubu za rok 2022 
přednesená hospo-
dářkou Marií Něm-
covou, na kterou 
navázala za revizní 
komisi Hana Janouš-
ková. Poté se slova 
ujal předseda klubu 
František Zvěřina, 
který přednesl hlav-
ní zprávu o činnosti 
v uplynulém roce 
a věnoval se rovněž 
připravovaným ak-
tivitám v roce 2022. 
Nejprve ovšem na jeho výzvu uctili všich-
ni přítomní symbolickou minutou ticha 
památku členů klubu, kteří jeho řady loni 
navždy opustili. 

František Zvěřina mimo jiné připomněl, 
že výbor klubu tvoří dva muži a šest žen, 
kteří se scházejí každé první pondělí 
v měsíci, aby připravili a zorganizovali 

Pohled do sálu při kulturním vystoupení dětí.       Foto: Luboš Janoušek

Zprávu o činnosti v podání předsedy Františka 
Zvěřiny si pozorně vyslechli i místopředsedky-
ně klubu Marta Petrová a ředitel Besedy Vladi-
mír Čábel.       Foto: Luboš Janoušek

Cechy, řemesla a fungování trhu v historii
vicích cechovní hospoda? Máme v muzeu 
cechovní truhlici? 

Odpovědi nejen na tyto otázky zazně-
ly ve čtvrtek 20. dubna na přednášce 
PhDr. Petra Beránka (na snímku Marie 
Berkové) v Muzeu Moravské Budějovice 
pro posluchače muzejní akademie třetího 
věku. A nutno podotknout, že posluchače 
vděčné, nadšené a těšící se na červnovou 
exkurzi v centru města.  Yvona Švaříčková

Cyklus muzejní akademie III. věku po-
kračuje druhým programem ve čtvrtek 15. 
června od 10.00 hod. Tentokrát účastníky 
čeká malá pěší exkurze centrem města. 
Na přibližně kilometrové trase se seznámí 
se skrytou historií vybraných lokalit, které 
jsou zajímavé především svým příběhem, 
nebo odráží „velké dějiny“. Sraz účastníků 
proběhne v průjezdu muzea.

Na co se můžete dále těšit? Cyklus 
bude pokračovat v září přednáškou o im-
presionistickém malířství na Moravsko-
budějovicku i ve světě. Poslední setkání 

Procházka historií města 
(ve druhé půlce září), si samotní účastníci 
vyzkouší malbu pod vedením zkušeného 
lektora.

Vzhledem k omezené kapacitě jednotli-
vých programů je nutné si účast rezervo-
vat e-mailem m.budejovice@muzeumtr.
cz, nebo telefonicky na 568 421 100. Jed-
notlivé programy si lze rezervovat nejpoz-
ději týden před konáním akce. Programy 
trvají 60 minut (ateliér celkem 2 hod. 30 
minut) a cena za jeden je 30 Kč za osobu 
(ateliér 60 Kč).

–mmb–
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Mlýn, o kterém chci psát, 
přestal plnit svoji funkci, zůstal 
opuštěný a pomalu chátral. 
Který to je? Ten mlýn máme 
v Moravských Budějovicích, 
po staru se mu říkalo „Špitál-
ský“, nebo i „Dolní mlýn“, ale 
my ho poznáme dle posledních 
majitelů, respektive i nájemců 
– mlýn „Šálkův“.

Vydejme se na procházku 
městem. Každý tu cestu zná, 
co nás zavede na most přes 
Rokytku, ke kapli sv. Anny, 
k bývalému městskému špitálu 
(podle něj ten název). Přijde-
te na most a zcela určitě vás 
zaujme budova zářící novotou 
– ano, tohle býval mlýn. Než 
převládla elektřina, i jeho chod roztáčelo 
mlýnské kolo. Voda byla přiváděna tzv. 
náhonem, jehož pozůstatkem je „myší 
díra“, malý most pod železnicí.

Ač jsou staré mapy značně 
nepřesné, přesto si můžeme 
představit, jak to zde vypada-
lo třeba okolo roku 1820. Nebyl 
železniční násep, nebyla „myší 
díra“, to vše bylo zbudováno o 50 
roků později. Z „Pástvišť“ vedla 
cesta ke sv. Anně a po její levé 
straně přitékala voda náhonem 
k mlýnu. Kolo bylo poháněno tzv. 
„svrchní vodou“ a ta se po opuš-
tění mlýna za kaplí sv. Anny spo-
jila s říčkou Rokytkou. Stručně 
vzato, po zavedení elektřiny 
ztichl klapot mlýnských soukolí 
a vodní mlýny se staly historic-
kým pojmem.

Vodní mlýn se nacházel v Dol-
ní Vísce, měl č.p. 139 a po pře-

číslování mu bylo přiděleno č.p. 786, pod 
kterým ho poznáme i v současné době. 
Než se ujal název „Šálkův“, vystřídalo se 
na něm několik majitelů, resp. mlynářů. 
Tak si některé stručně připomeňme.

Můžeme začít údajem z roku 1857, kdy 
proběhlo v monarchii sčítání obyvatel. 
Na č.p. 139 je zapsán mlynář Josef Kra-
tochvíl se ženou Barborou a synem Jo-
sefem. Budoucí mlynář Josef se narodil 
v roce 1820 do rodiny bednářského mistra 
Josefa Kratochvíla a jeho ženy Veroniky 
(pocházela ze známého rodu Osvačilů). 
Josef (nar. 1820) zůstal věren otcovu ře-
meslu, ale od roku 1854 je již na mlýně, 
kde setrvá s krátkým přerušením živnosti 
až do roku 1891, kdy ve věku 71 let ná-
hle zemřel na zástavu srdce. Kratochví-
lovi měli jediného potomka, syna Josefa 
(nar. 1848), který však v mladém věku (v r. 
1865) zemřel na tyfus. K mlýnu náležela 
zahrada a dvě parcely polností.

Ke zmíněnému přerušení činnosti došlo 
v lednu 1883, kdy Kratochvílovi prodají 
mlýn manželům Josefu a Emílii Hadeno-
vým za 8 000 rakouských zlatých. Důvod, 

Nemelem, nemelem, sebrala nám voda mlejn…
Tak začíná jedna známá lidová píseň, jedna z mnoha, co pěje o mlynářích, stárcích, 

mládcích nebo sličných mlynářkách. Voda ten mlýn nesebrala, ale zmizelo kolo, vod-
níci i ta lucerna. Mlynář odešel s paní kněžnou a už je nikdo nikdy nespatřil… Pohádky 
končí, vraťme se do současnosti.

proč se tak stalo, neznáme, ale tři roky 
poté, přesně 30. srpna 1886, se Krato-
chvílovi na mlýn vracejí. O Hadenových 
toho moc nevíme, můžeme se pouze do-

mnívat, že špatně hospodařili, 
neboť jim byl mlýn v exekučním 
řízení odebrán. 

Mlynář Josef Kratochvíl 
zemřel 13. října 1891. Po vy-
pořádání pozůstalosti přešel 
mlýn na vdovu Barboru. Ta ho 
v roce následujícím 23. února 
1892 za 6 600 zlatých prodává 
i se všemi polnostmi mlynáři 
Václavu Slavíkovi (nar. 1844 
v Rouchovanech) a jeho švag-
rové Josefě Povolné. Václav 
byl vdovec a do našeho města 
přišel v roce 1890. V blízkých 
Častohosticích č.p. 45 si našel 
mladou nevěstu Antonii (nar. 
13. května 1868), rodem Fran-
tišek Vydra. Sňatek uzavřeli 9. 
ledna 1894. Její otec 18. ledna 

1894 vyplatil na mlýně polovinu Jose-
fy Povolné a Antonie se stala majitelkou 
této poloviny. Při sčítání v roce 1900 jsou 
u manželů Slavíkových na č.p. 139 zapsá-
ny čtyři děti – Josefa, Františka, Antonie 
a Josef. Za zmínku ještě stojí, že 22. září 
1897 „Dolní mlýn“ vyhořel a s ním čtyři 
sousední domy.

Po uplynutí šesti roků 20. století a 14 
letech vlastnictví Slavíkových mění mlýn 
opět majitele. V červenci 1906 kupuje 
„Špitálský“ mlýn za 20 000 K Jiří Šálek 
s manželkou Marií. Slavíkovi odešli z Bu-
dějovic a usadili na Znojemsku v obci 
Čule, dnes Slup. Šálkovi neměli takříkajíc 
mlynářství v krvi. Byl to starý selský rod. 
Hospodařili v Kostníkách, které náležely 
do kdousovské farnosti. Jiří (nar. 1877) byl 
v pořadí devátým dítětem manželů Ignáce 
a Marianny Šálkových. Po jeho předčas-
ném úmrtí (1907) převzal mlýn jeho mlad-
ší bratr Ferdinand (1880–1951), který byl 
i společensky činným. Od září roku 1924 
byl předsedou spolku na zřízení „Kosmá-
kova domu“. Posledním mlynářem rodu 
Šálků byl Stanislav (1912–2000). Potomci 

rozvětveného rodu Šálků, jak 
po meči, tak po přeslici žijí stá-
le v našem městě.

Mlynářství patří mezi nej-
starší povolání. Mlelo se, i když 
primitivně od doby, co lidé 
poznali obilniny. V dřívějších 
dobách bývali mlynáři často 
terčem závisti, neboť jejich 
postavení bylo vůči vrchnosti 
silnější, než měli např. rolníci 
nebo jiná řemesla. Dnes jsou 
mlýny ve státě soustředěny 
do několika velkých závodů, 
které přímo mlýnské výrobky 
dodávají do obchodní sítě.

Jiří Gráf

Mlýn v 70. letech minulého století.

„Myší díra“.

Takto vypadá objekt v Nerudově ulici dnes.
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Máme za sebou několik měsíců roku 
a zdá se mi, že je nejvyšší čas se za nimi 
trochu poohlédnout, alespoň co se týče 
kulturního života ve Zvěrkovicích. Nave-
nek se mohlo zdát, že se zde zase nic 
moc neděje, ale doufám, že opak je prav-
dou. Pokusím se vás o tom přesvědčit. 
Nuda a stereotyp dostávají prozatím stop-
ku a vítězí nad nimi snaha o rozvoj spole-
čenského života. Jejich záběr byl celkem 
různorodý. Tak nyní pěkně popořádku 
a posuďte sami…

V sobotu 18. března jsme společně 
vyrazili na zájezd do Městského divadla 
v Brně na muzikál Pretty woman. Šlo 
o hudební zpracování notoricky zná-
mého fi lmového díla. Atmosféra byla 
fajn a určitě nikdo nelitoval, že pohodlí 
gauče na chvíli vyměnil za sedadlo au-
tobusu a hlavně divadelního hlediště. 
Přesně o týden později se v kulturním 
domě uskutečnilo po nucené covidové 
odmlce setkání dříve narozených a přá-
tel obce. Jak již název napovídá, účast 

nebyla omezena věkem. Maminky s dět-
mi připravily krátké pásmo pro potěšení 
přítomných a následně pak sálem zněla 
hudba v podání kapely Šohaji. Ti, co do-
razili, se skvěle bavili, a tak se posezení 
protáhlo déle, než bývá zvykem.

V neděli 2. dubna si místní maminky 
v obecní internetové místnosti pro sebe 
a své děti uspořádaly tvořivou dílnu s vy-
ráběním jarních a velikonočních věnců. 

Přizvaná aranžérka naučila přítomné 
nové techniky, staré pomohla zdokonalit 
a výsledkem pak byla spousta krásných 
věnců, které ozdobily a zútulnily zvěrko-
vické domácnosti. Na Zelený čtvrtek byla 
ve Zvěrkovicích znovu po krátké odml-
ce otevřena místní hospůdka. Částečně 
opravené prostory, nový nájemce a také 
zelené pivo přilákaly v tento den tolik 
hospodychtivých návštěvníků, že všech-
ny místnosti praskaly ve švech. Takový 
nátřesk asi naše venkovské občerstvova-
cí zařízení nepamatuje. Druhou dubnovou 
sobotu proběhla již tradiční ochutnávka 
slivovice. Sešlo se celkem dvacet vzorků 
domácí pálenky, k zakousnutí byly výbor-
né čerstvé domácí škvarky a škvarková 
pomazánka. Skvělá atmosféra doprová-
zená spontánní hudbou a zpěvem se vi-
nula ze sálu do pozdních večerních hodin. 
22. dubna se naše obec formou dobrovol-
né brigády připojila k tradiční krajské akci 
Čistá Vysočina, která pod záštitou Kraje 
Vysočina měla za úkol ulehčit našemu 

životnímu prostředí. Několik dobrovolníků 
vyslyšelo volání a pomohli s jarním úkli-
dem a zejména sběrem odpadků podél 
silnic a veřejných prostranství v naší ves-
nici. Posledního dubna pak přichází den, 
kdy jsme společně stavěli máji na návsi 
u rybníka a poté pálili čarodějnice a (hlav-
ně) opékali špekáčky. Pěkné počasí nám 
přálo, a tak se během odpoledne a večera 
také sešla velká část obyvatel obce. Ně-

kdo se zdržel krátce, jiný déle, ale tak už 
to bývá.

A protože nám během noci rádoby 
vtipálci pokáceli májku (mimochodem 
moc nerozumím tomu, kde se v někom 
bere touha kazit výsledek práce jiných 
lidí), svolali jsme se neplánovaně na její 
vztyčení znovu dopoledne 1. května. 
A k mému milému překvapení se ochot-
ných a obětavých rukou sešlo ještě více 
než o den dříve. V pondělí 1. května se 
v kulturním domě uskutečnilo představe-
ní místních ochotníků (dospělých i dětí) 
s názvem Kašpárek a ježibaba. Pohád-
ka přilákala mnoho domácích diváků, ale 
i těch přespolních, kteří v sále vytvořili 
příjemnou kulisu. Uvedení divadelní hry 
bylo zároveň symbolickým připomenutím 
nedožitých 80. narozenin Antonína Ant-
la, rodáka ze Zvěrkovic, který se dlouhá 
léta obětavě a s nadšením věnoval právě 
ochotnickému divadlu.

A co na závěr? Žádná událost, akce 
neproběhne sama od sebe. Takže děkuji 

Sboru dobrovolných hasičů, zastupitelům, 
maminkám, tatínkům, babičkám, dědeč-
kům, dětem, všem pomocníkům a po-
mocnicím, kteří s organizací dle svých 
možností a schopností pomáhají. Jsem 
rád, že držíme spolu, pomáháme si, pod-
porujeme se a tvoříme hezké, příjemné 
prostředí pro život v naší vesnici.

Libor Nečesal

K nejúspěšnějším akcím s velkou návštěvností, které se na jaře uskutečnily v moravskobudějovické Besedě, patřily dubnový 
koncert Kollárovců a květnová oslava Svátku matek.                            Foto: Pavel Čírtek

Zvěrkovické kulturní jaro aneb Nuda a stereotyp mají stopku
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V měsíci dubnu se na naší ško-
le uskutečnil projekt s názvem Den 
s knihou. Cílem tohoto projektu 
bylo seznámit žáky s pojmy spi-
sovatel, autor, ilustrátor, redakce, 
knihovna, nakladatelství, obsah, 
kapitola a tím se snažit vytvářet 
a rozvíjet kladný vztah ke knize 
a následně i ke čtení. Žáci se také 
seznámili s tím, jaké máme druhy 
knih a jakou podobu může kniha 
mít.

Děti z 1. a 2. třídy si přinesly 
svoji oblíbenou knihu, kterou svým 
spolužákům představily. Vyprávě-
ly, o čem kniha byla, které hlavní 
postavy se zde vyskytovaly, v ja-
kém prostředí se děj odehrává 
a na závěr bylo jejich úkolem zhodnotit, 
co se jim na knize nejvíc líbí. Po této ak-
tivitě následoval kvíz na rozpoznávání 
pohádkových a večerníčkových postav 
a jeho následné zařazení ke správ-
né pohádce. V dalším úkolu měly děti 
uhodnout názvy zakódovaných pohá-
dek. Názvy pohádek se jim podařilo 
vystihnout velmi dobře a je vidět, že 

o pohádkových světech mají přehled. 
Na závěr si vyrobily záložku do knihy.

Děti ze 3. třídy si udělaly ve třídě 
výstavu knih, které nám představi-
ly stejně jako děti z předešlých roč-
níků. Dále na ně čekala aktivita v po-
době AZ – kvízu. Děti si tak mohly 
připadat jako v opravdové soutěži. Otázky 
se vztahovaly k pohádkovým postavám 

a pohádkám. Děti si v sou-
těži vedly velmi dobře. V zá-
věru přišla na řadu aktivita, 
ve které si vyzkoušely vy-
mýšlet název knihy podle 
zadaného obrázku. Nezů-
stalo však pouze u názvu, 
ale byl zde dětmi nastíněn 
i děj příběhu.

Ve 4. a 5. třídě si děti 
přečetly úryvek z knihy 
Pipi Dlouhá punčocha. Je-
jich úkolem bylo vymyslet 
úryvku název a dále vyplnit 
pracovní list s různými úko-
ly. Poté na ně čekala vědo-
mostní hra Riskuj, ve které 
si žáci vybírali otázky z růz-

ných okruhů, které chtěli zodpovědět.
Projektový Den s knihou byl určen pro 

všechny žáky školy. Žáci sdíleli zážitky, 
rozvíjeli komunikační schopnosti, spo-
lupracovali, prezentovali před ostatními 
a v neposlední řadě rozvíjeli svou slovní 
zásobu. Ukázali jsme si, že i práce s kni-
hou může být zábavná.

Bc. Romana Makovičková

Přes 30 turistů ze Želetavy a okolí se 
v sobotu 22. dubna shromáždilo na žele-
tavském náměstí, aby se opět společně 
vydali poznávat širší okolí našeho měs-
tyse. Místní sokolská jednota pořádá tyto 
jarní výšlapy pravidelně od roku 2007 
a za tu dobu mají zdejší turisté prošlápnu-
té okolí v okruhu cca sedmi kilometrů ně-
kolikrát. Zdejší krajina je nádherná a dá se 
vyrazit kamkoli. Letos jsme se ale rozhod-
li pro novou ještě neprozkoumanou trasu 
směrem k Martínkovu. Cesta po červe-
né turistické značce kolem Horek a pak 
Žlabským údolím k Čertově studánce byla 
krásná a nenáročná. Následovalo překro-
čení frekventované silnice E59 a příjemná 
cesta kolem hájenky k martínkovskému 
fotbalovému hřišti. To už bylo poledne, 

a tak všichni účastníci vý-
šlapu přivítali, že si mo-
hou odpočinout a opéct 
si svůj špekáček na ohni-
šti v areálu hřiště.

Po krátkém odpočinku 
už naše kroky směřovaly 
zpět k domovu. Cestou 
přes Černý les jsme měli 
strach, abychom neza-
bloudili. Jak se ukázalo, 
naše obavy byly zbyteč-
né, neboť jsme všichni 
šťastně došli přes Ša-
šovice nejkratší cestou 
zpět do Želetavy. Ačkoli 
letošní trasa byla delší než obvykle (cca 
18 km), ušli ji bez problému ti nejmladší 

Staré a nebezpečné topoly nahradili deseti lípami

Projektový Den s knihou na ZŠ v Nových Syrovicích

Turisté ze Želetavy úspěšně zahájili jarní sezonu

Želetavští turisté u Čertovy studánky.      Foto: Olga Nováková

(pětiletí) i ti nejstarší výletníci.
Olga Nováková

Obec Lukov využila začátkem letošního 
dubna vegetačního klidu ke kácení vzrost-
lých topolů, které se nacházely v bezpro-
střední blízkosti chodníku spojujícího ves 
a část obce „Kop-
ce“. Tyto stromy 
byly nebezpečím 
značného roz-
sahu, protože 
odlamující se 
a padající větve 
ohrožovaly zdraví 
a životy prochá-
zejících a projíž-
dějících. Jelikož 
v takových přípa-
dech každá obec 

(a tedy i Lukov) plně zodpovídá za případ-
né škody na majetku a zdraví občanů, mu-
selo se přistoupit k jejich bezodkladnému 
skácení.

Po menší úpravě terénu a vyfrézová-
ní pařezů byla ve stejné lokalitě koncem 
dubna provedena náhradní výsadba, 
když zde odborná fi rma vysázela deset 

lip. Věříme, že tato nová 
výsadba plně nahradí po-
kácené stromy. Náklady 
na kácení a novou výsad-
bu činily bezmála 91 tisíc 
korun, přičemž tyto peníze 
byly uvolněny z obecního 
rozpočtu.

Blanka Potěšilová

Staré topoly zmizely, nahradily 
je mladé lípy. 

Foto: Roman Potěšil
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Vítání nových občánků má v Jakubo-
vě dlouholetou tradici. V neděli 23. dubna 
jsme ve zdejším kulturním domě přivítali 
dvanáct dětí narozených v loňském roce – 
pět holčiček a sedm chlapečků. A po dvou 
letech jsme opět vítali i dvojčátka!

Místostarostka Jakubova Hana Dračková 

Od začátku letošního roku se v Martín-
kově připravilo několik akcí a aktivit pro 
zpestření (nejen) zdejších dětí. Nejprve 
proběhl tradiční dětský karneval, zú-
častnilo se ho na 65 dětí a dva klauni. 
Děti měly nachystané kvalitní občerst-
vení a bohatou tombolu. Před velikonoč-
ními prázdninami se opět otevřel dětský 
domeček u kostela a obě dětská hřiště 
byla doplněna o nové hračky (viz foto). 
O Velikonocích pak proběhlo klasické 
hrkání, tentokrát se děti všeho věku oprav-
du vytáhly – věnovaly výtěžek z vyhrkává-
ní nadaci Dobrého anděla. V polovině dub-
na uspořádali hasiči pro malé i velké sběr 

A zároveň rozmanitý a hlavně sluneč-
ný. Počasí nám v tento den opravdu přá-
lo, a tak se většina činností přesunula 
na zahradu. Ale než se tak stalo, čekala 
nás zábava ve třídě. Již od rána jsme si 
vyráběli čelenky se symbolem planety 
Země, při kreativním tvoření poslouchali 
písničky s ekotématikou, v tělocvičně si 
společně protáhli svaly při cvičení a za-
hráli svižné hmyzí pohybovky. Ranní blok 
byl zakončen kooperativní hrou „Naše 
planeta Země volá o pomoc“, ve které si 
děti vyzkoušely, jak ušlechtilá a přínosná 
je spolupráce každého jednotlivce ve sku-
pině a to, co každý z nich v době aktivi-
ty nabízí, protože při kooperativní hře se 
člověk naučí považovat druhého hráče 
za partnera, nikoli za soupeře.

V dalších hrách a činnostech jsme po-
kračovali na zahradě, kde na nás čekalo 
například sázení motýlích keřů, zkoumá-

ní „Tajemné zahrady“ či pra-
videlná kontrola okrasných 
i ovocných keřů a stromů. 
Všechnu tu zeleň jsme na za-
hradě vysadili proto, aby nás 
chránila před sluncem, před 
prachem z okolí, abychom 
se potěšili její celoroční krá-
sou a ochutnali její plody, 
které nám nabízí. Všechny 
tyto výhody může vyzkoušet 
každý, kdo navštíví zahradu 
s průlezkami u školky. Věří-
me, že každý návštěvník při 
její prohlídce ocení snahu 
a píli, s jakou předškolní děti 
a jejich učitelky přistupují k péči o obecní 
zahradu, protože láska a respekt k příro-
dě, k rostlině i živáčkovi se vyplácí.

Den Země jsme tedy oslavili, ale zá-
bava ještě nekončí! Čekají nás totiž ještě 

nejprve představila děti a jejich rodiče. Poté 
starosta Miroslav Kabelka rodičům pobla-
hopřál k narození jejich dětí a tlumočil přání 
zástupců obce, aby všechny děti vyrůstaly 
ve zdraví, radosti a štěstí. Maminky dostaly 
od obecního úřadu květinu a tatínkové si 
odnášeli pro své ratolesti nákladní automo-

bil Tatra nebo kočárek s panenkou podle 
svého přání. Program svým pěkným vy-
stoupením obohatily děti ze základní školy. 
Po skončení obřadu se rodiče i hosté po-
depsali do pamětní knihy. Na závěr násle-
dovalo společné fotografování do obecní 
kroniky.   –oú–

odpadků v okolí Martínkova, všichni malí 
i velcí účastníci byli v závěru oceněni vyni-
kajícím špekáčkem. Posledního dubna se 
tradičně pálily čarodějnice na hřišti „Na Vý-

honě“, kde si ženy hasičky připravily pro 
děti obrovskou opičí dráhu. Kromě pro-
tažení těla si chlapci a děvčata odnášeli 
i lízátka a strašidelné obrázky. Poslední 
aktivitou pro děti/malé hasiče byla vý-
prava do hasičárny v Moravských Budě-
jovicích, kde se jich ujal místní hasič Da-
vid a ukázal jim, co všechno opravdický 
hasič musí umět. Pro malé hasiče to byl 
obrovský zážitek – v jednom dni se svez-
li hasičským autem i prohlédli hasičárnu. 

Pro děti se samozřejmě chystají další akti-
vity, které jim zpestří jejich dny v Martínko-
vě. Určitě si z některých vyberou.

Jitka Vyplašilová

další zajímavé akce včetně letního karne-
valu s rodiči. Těšíme se na setkání se vše-
mi, kteří k nám do MŠ Domamil zavítají.

Jana Čtveráčková

Den Země v domamilské školce byl dětsky hravý

Martínkovské děti se nudit rozhodně nemohou

V Jakubově přivítali pět holčiček a sedm chlapečků
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Noční útok ve Vraníně
Ve Vraníně se v sobotu 24. června uskuteční čtrnáctý ročník 

noční soutěže v hasičském sportu. Za umělého osvětlení bu-
dou jednotlivá družstva mužů a žen zápolit o poháry, fi nanční 
odměny a věcné ceny. Pro diváky je připraveno kvalitní záze-
mí (altán, velkoprostorové stany), bohaté občerstvení o něko-
lika chodech, doprovodný program s DJ. Ale hlavně – atrak-
tivní hasičský sport v kategoriích speciál a PS12 bez úprav. 
Přihlížející si budou moci jednotlivé útoky „vychutnat“, protože 
trať bude kvalitně osvětlena, čas poběží na velkém displeji 
a probíhající útoky budou zobrazovány velkoplošnou projekcí 
včetně opakovaných záznamů.

Proto neváhejte a poslední červnový víkend zavítejte 
do Vranína! Začátek doprovodného programu je naplánován 
na osmou hodinu večerní, soutěž začne po setmění.

Veškeré podrobnosti naleznete na www.vranin.cz
Drahoslav Bastl, SDH

V prvním lednovém týdnu k nám z Jemnice přijela harmoni-
kářka Blažena Bastlová. Společně jsme si zazpívali nejenom 
české vánoční písně v dobré náladě, plynule se přešlo ke zpěvu 
lidových písní. Také u nás prošli Tři králové, pod záštitou Ob-
lastní charity Brno se vybrala nemalá částka a klienti byli rádi, 
že i oni mohli pomoci. Turnaj ve stolní hře „Člověče, nezlob se!“ 
vypukl ve středu 25. ledna. Někteří vzali hru velmi vážně, a na-
opak někteří jako zpestření všedního dopoledne. Vítěze samo-
zřejmě neminula odměna, ale ani ostatní hráči nepřišli zkrátka. 
Na konec ledna byla naplánovaná Retro kavárna spojená s té-
matickou výzdobou, oblečením i pokrmy charakteristické pro 
minulé doby.

Pravidelně za námi jezdí paní Pyroutková z Moravských Budě-
jovic se svými čtyřnohými kamarády Conny a Devonem na ca-
nisterapii. Klienti se na psí kamarády těší a jejich přítomnost si 
náležitě užívají. Byl uspořádán turnaj v šipkách – ženy versus 
muži. I když se ženy opravdu snažily, tak muži odcházeli patřičně 
nadmutí z vítězství.

Turnaj ve steelových 
šipkách v Lukově

Druhou dubnovou sobotu se v prostorách TJ Lukov konal již 
druhý ročník šipkařského turnaje ve steelových šipkách s ná-
zvem „Steel Darts Cup Lukov“. Turnaje se zúčastnil úctyhodný 
počet třiceti hráčů. Největší zastoupení měli hráči z Lukova, dále 
pak z Dolních Lažan, Loukovic, Budíkovic, Moravských Budě-
jovic, Vranína, Krahulova a také z Havlíčkova Brodu. Umístění 
na prvních třech místech bylo následující: 1. místo Milan Kuchař 
(Moravské Budějovice), 2. místo Filip Kotačka (Budíkovice), 
3. místo Jiří Svoboda ml. (Lukov).

V průběhu akce bylo možné pobavit se v koutku s virtuální re-
alitou (šipky, horská dráha apod.), který využili děti i dospělí. Kdo 
měl chuť, mohl ochutnat ve vinném koutku chutný a kvalitní mok 
ze šatovských sklepů. Organizátoři děkují všem za účast a také 
těm, kteří akci podpořili. Těšíme se na další ročník! –js–

V březnu jsme se pokusili vyplnit vědomostní kvíz „Nikdo není 
dokonalý“ a poté společně doplnili správné odpovědi. Pěkná, 
vstřícná spolupráce mezi klienty i personálem. Před svátky jara 
jsme se pustili do pečení velikonočních beránků, do jarní výzdo-
by a čekali na hezké jarní počasí, které bohužel nedorazilo.

Zvířata ze záchranné stanice Ikaros nás potěšila se svým do-
provodem ve středu 12. dubna. Program byl doplněný hudbou 
i zpěvem o zvířátkách. Dostala se k nám spousta informací i za-
jímavostí ze zvířecího světa. Pálení čarodějnic, zdobení májky 
a harmonikář pan Virgl, to byly hlavní znaky příjemného odpo-
ledne završeného večeří v podobě opečeného párku. V dubnu 
několik klientů vyrazilo na výlet do Jemnice. Poseděli v cukrárně 
a navštívili kostel sv. Stanislava, kde si poslechli bohatý výklad 
o jeho historii.

Těšíme se na letní teplé měsíce, které vždy využíváme hojně 
k procházkám a k posezení v krásné přilehlé zahradě našeho 
Domova. A těšíme se i na akce, které nás v tomto období čekají.

Jana Šafratová, aktivizační pracovnice

Ohlédnutí za letošním děním v Domově sv. Anežky Velký Újezd

Šipkařský turnaj se vydařil.              Foto: Antonín Bořecký



14

z mikroregionu

Jako památku si každý odnesl zajíce ze 
dřeva, kterého si sám namaloval a ozdo-
bil. Jeden zajíc společně s velikonočním 
vajíčkem nám tvořil výzdobu na vsi. Ne-
smíme také zapomenout na tradiční vrká-
ní, které začíná na Zelený čtvrtek a končí 
na Bílou sobotu vyvrkáváním, na které se 
těší děti nejvíce. Jelikož nemáme v obci 
moc kluků, tak se o tradici postaraly v pře-
vaze dívky.

Naše obec se také zapojila do akce 
„Čistá Vysočina“. Přestože dobrovolníků 
moc nepřišlo, tak nás to neodradilo a oko-
lí obce jsme vyčistili.

V neposlední řadě nesmíme zapome-
nout na naše seniory, a proto jsme pro ně 
uspořádali setkání. Na uvítanou všechny 
přivítal místostarosta Aleš Šotkovský se 
slovy, že bychom byli rádi, kdyby se toto 
setkání stalo tradicí. Na programu byla ří-
zená degustace vín z vinařství Schwarz, 
kterou nás provázela sommeliérka Jana 
Stehlíková, které tímto moc děkujeme. 
Bylo možno ochutnat z několika vzorků 
vín. Každý senior měl také možnost si 
víno zakoupit. Atmosféru setkání zpříjem-
nila dechová hudba pod vedením Václava 
Sobotky. Příjemné sobotní odpoledne se 
tak protáhlo do nočních hodin.

Poslední dubnový večer se tradičně 
pálí čarodějnice. Akce začala stavěním 
máje, které organizuje s obcí Sbor dob-

lům to hodnotíme spíše jako příjemnou 
procházku zakončenou opečením buřtu 
na hřišti. Občané zřejmě stále více vní-
mají, že příroda není určena pro jejich 
odpady a odpadky. Děkujeme všem zú-
častněným!

Čarodějnice
30. duben se již tradičně nese v duchu 

stavění máje a pálení čarodějnic, jinak 
tomu nebylo ani v naší vesničce. V 16.30 
hod. jsme se sešli na návsi, kde již byla 

Hned první dubnovou neděli jsme zor-
ganizovali jarní tvoření. Zúčastnění měli 
na výběr zhotovit si hned několik výrobků 
z připraveného materiálu. Byly zde motivy 
jara nebo jen Velikonoc, např. velikonoční 
věnce, zajíci ze dřeva, různé jarní deko-
race či malování na kameny. Nechyběla 
tu ani ukázka pletení pomlázky různými 
technikami, což ocenili především muži. 

Čistá Vysočina
Jelikož nám první termín kvůli špatné-

mu počasí nevyšel, byla náhradním ter-
mínem sobota 22. dubna. Ten den pro-
běhla akce „Čistá Vysočina“, kdy jsme se 
v 16.00 hodin sešli před obecním úřadem 
a rozdali si rukavice a pytle na odpad. 
Rozdělili jsme se na dvě skupinky. První 
partou byli dospělí, kteří šli hlavní silnicí 
směrem na Častohostice. Druhou partou 
byly maminky s dětmi z klubu Lázáček, 
které prošly ves. Tentokrát nám počasí 
přálo a vzhledem k poloprázdným pyt-

rovolných hasičů Kojatice. Pro nejmenší 
byly připraveny různé hry a malování. 
Odměnou pro zúčastněné byl opečený 
špekáček a sladkosti. Vyvrcholením bylo 
zapálení ohně a nechyběla ani strašidel-
ná výprava.

Těšíme se na další akce a děkujeme 
všem, kteří se podíleli na jejich přípra-
vách.

Hana Bulíková

mládenci vykopána jáma na máji. Děti 
společně s maminkami ji nejdříve nazdo-
bily a chlapi ji pak za pomoci techniky 
postavili. Zbytek dne probíhal na obecní 
louce u čistící stanice, kde bylo připra-
veno posezení a chybět samozřejmě ne-
mohla hranice s již usazenou čarodějnicí. 
Pro děti byly nachystané špekáčky, které 
si opekly na menším ohni. Touhle pochu-
tinou však nepohrdli ani dospělí. Nechy-
běl ani čarodějnický lektvar. Zpestřením 
bylo malování na obličej, kdy se většina 
dětí proměnila v čaroděje a různé příše-
ry. Vrcholem večera bylo zapálení vatry 
společně s čarodějnicí, a pak se sedělo 
a hodovalo až do ranních hodin.

Andrea Sosnarová

Dubnové aktivity v Kojaticích

Dvakrát z Lázu
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V neděli 30. dubna bylo v zasedacím 
sále zdejší radnice veselo. Městys Že-
letava zde do života přivítal jedenadva-
cet nových občánků – čtrnáct chlapečků 
a sedm děvčátek. Při takovém počtu dětí 
proběhl slavnostní akt postupně ve dvou 
skupinách. Tradiční akce se samozřejmě 

odehrála ve velice příjemné atmosféře.
Želetavský starosta Radek Malý přivítal 

všechny přítomné, především však naše 
nové občánky. Popřál jim pevné zdraví, ja-
kož i spokojený a šťastný život. S pěkným 
doprovodným programem vystoupily děti 
ze Sborečku pod vedením Kateřiny Drmo-

tové za klavírního doprovodu Mgr. Marké-
ty Strašilové. Součástí slavnostního vítání 
bylo podepsání všech aktérů do pamětní 
knihy městyse. V závěru milé akce předal 
želetavský starosta maminkám kytičku 
a dětem pěknou hračku.

Jakub Skřítecký, místostarosta

Díky 80 % dotaci z Programu rozvo-
je venkova EU ve výši 392 000 Kč byl 
v Jakubově koncem dubna na zahradě 
zdejší mateřské školy instalován nový 
dřevěný altán, jehož součástí je i ku-
chyňka a tabule na malování. K vyrábě-
ní nebo odpočinku budou sloužit lavičky 
a stoly. Na řádění malých školáčků je 
zde připravena také prolézačka ve tva-
ru lodě. Vztah k přírodě pomůže dětem 
upevnit několik maket lesní zvěře v ži-
votní velikosti a dvě naučné interaktivní 
tabule: strom jako dům a dendrofon.

Foto: Miroslav Kabelka

byly poměrně krátké, tudíž se děti stihly 
i vystřídat. Také je velmi zaujalo čtení po-
tmě se speciálními baterkami, které jim 
ukázaly obrázky, co by za normálního 
světla nešly vidět. Jakmile jsme skončili 
se čtením, přesunuli jsme se k další akti-
vitě. Představili jsme dětem naše koníčky 
a něco jim o nich řekli. Někdo mluvil o zá-
libě v motokrosu, někdo zase o ježdění 
na koloběžce nebo i o tancování v krojích 
a čtení mangy. Akce se nám velice líbi-
la a doufáme, že návštěvu brzy budeme 
moci zopakovat.

Helena Václavková, 
9. roč. ZŠ Domamil

Ve středu 19. dubna si žáci devátého 
ročníku domamilské školy připravili ukáz-
kovou hodinu čtení pro děti z mateřské 
školky. Náplní akce bylo také provést 
starší děti z mateřské školky po nově zre-
konstruovaných učebnách druhého stup-
ně základní školy. Dále jsme jim předvedli 
novou školní knihovnu, kde proběhla 
hodina čtení pro žáčky. Ukázali a přečet-
li jsme jim 3D prostorové knížky, jejichž 
obrázky se při otevření pohybují. Z knih 
byly děti velmi nadšené, obzvlášť poté, 
co jsme jim z knih začali číst. Každý de-
váťák si k sobě vzal jednoho z mladších 
kamarádů, kterému z knížky četl. Příběhy 

V úterý 25. dubna proběhlo v Jakubově 
sázení ovocných stromů v nové zástavbě 
nad dětským hřištěm. Přiložit ruku k dílu 
přišlo několik desítek malých i velkých 
pomocníků. A tak nebylo divu, že v nově 
vznikajícím obecním sadu to záhy vypada-
lo jako v mraveništi. Celkem zde bylo vysa-
zeno čtyřiatřicet třešní, švestek a jabloní. 

Po práci čekala všechny odměna v podobě 
opékání klobásek a nápojů. Výsadba byla 
podpořena 100 % dotací ze Státního fondu 
životního prostředí. Díky této dotaci bylo 
ještě na dalších dvou místech v extravilánu 
obce vysazeno 104 listnatých stromů, a to 
převážně lip, javorů, dubů a jasanů.

–kab–

Přivítání nových občánků na želetavské radnici

Vítání na želetavské radnici proběhlo ve dvou skupinách a ve velice příjemné atmosféře.                Foto: Jakub Skřítecký 

Když se spojí malí a velcí…

Jakubovští vysadili desítky nových stromů
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Burza všeho zboží, která se konala v sobotu 22. dubna, se tradičně vydařila. Do Lukova přilákala devět stovek návštěvníků a sto 
dvacet prodejců, jimž pořádající TJ nabídla i kvalitní občerstvení včetně uzené kýty a klobás.          Foto: Luboš Janoušek

Soutěž „Očima termokamery“
Žáci ZŠ Domamil Vašek Burian a Lukáš Pokorný se zúčastnili 3. ročníku soutěže 

„Očima termokamery“. Motorky jsou Lukášův velký koníček, střih a úprava zase koníček 
Vaškův, proto se kluci rozhodli, že soutěž zaměří na Lukášovy motorky. Lukáš natáčel 
jízdu a Vašek už si připravoval, jak bude video vypadat, jak bude dlouhé a jak bude 
prezentováno. Ve videu jsou k vidění dvě motorky. První Kawasaki kx 85 s dvoudobým 
motorem a Suzuki Rm-z250 se čtyřdobým motorem.

Nejprve kluci vůbec nevěděli, jak soutěž pojmou, jak budou natočeny záběry a jak 
bude proveden střih, ale poté, co natočili nějaké záběry, se rozhodli. Video trvá minutu 
a 13 sekund, přičemž jeho stříhání trvalo několik hodin, ale výsledek stojí za to! Video 
mělo u učitelů, spolužáků, a dokonce i u paní ředitelky velký ohlas.

V zadaní soutěže byl úkol zjistit, co nového se dozvěděli; kluci se nad otázkou zamy-
sleli a odpověděli, že se čtyřdobý motor zahřívá mnohem rychleji než dvoudobý. Na vý-
fuku motocyklu Suzuki naměřili za cca 30 s 217 °C, zatímco za mnohem delší dobu 
na Kawasaki naměřili pouhých 90 °C. Teď oba čekají na výsledek a my jim držíme palce!

-pokl-

V rámci akce Čistá Vysočina vyrazily letos kolem poloviny 
dubna do terénu tisíce dobrovolníků s cílem odlehčit přírodě 
od nepořádku. Obec Lesná se jakožto 
pravidelný účastník zapojila do jarního 
úklidu v neděli 16. dubna, kdy se pro 
tentokrát sběru odpadků zhostila sku-
pinka mladých hasičů. Podmračené 
dopoledne sice k brouzdání krajinou 
moc nevybízelo, ale přidaná hodnota 
vycházky byla dostatečně motivující.

Dobrovolníci posbírali odpadky roz-
troušené po příkopech podél silnice 
směřující do Předína a Želetavy. Tra-
dičně byly v největší míře zastoupeny 
plechovky od energetických nápojů, 

petky a krabičky od cigaret, ale našly se třeba i pracovní ruka-
vice. Věčným, nebo z pohledu sběrače odpadků spíš vděčným, 

nalezištěm odpadků je místo u Parka-
nice, kde se nachází neofi ciální parko-
viště výletníků směřujících k rozhled-
ně na hoře Mařence. Na kraji lesa je 
pokaždé k nalezení nějaký nepořádek, 
nejčastěji v podobě plechovek a lahví 
od alkoholu. Před výstupem na nej-
vyšší vrchol okresu je zřejmě potřeba 
pořádně odlehčit batoh… Nicméně 
díky nedělnímu zásahu dobrovolníků 
je po letošní úklidové akci okolí Lesné 
čistší o čtyři pytle pohozených odpad-
ků.     –hav–

Letošní úklid veřejného prostranství a okolí Meziříčka probíhal 
poněkud netradičně. Počasí bylo opravdu aprílové, a tak sběrači 
vyšli poprvé do přírody 9. dubna. Akce probíhala na etapy dle 
počasí. První početná skupina se vydala z Meziříčka směrem 
na Domamil. V letošním roce se nasbíralo menší množství odpa-
dů než v roce minulém. Tyto odpadky kolem silnic nám zde bohu-
žel zanechali řidiči projíždějících automobilů. Nejvíc odpadů tvo-
řily plastové a plechovkové obaly od piva a energetických nápojů. 

O odvoz nasbíraného odpadu se postarali zaměstnanci Kraj-
ské správy a údržby silnic Vysočiny. Pro malé sběrače jsme 
za jejich úsilí připravili sladkou odměnu. Ráda bych ještě jednou 

Za Lesnou nasbírali plné čtyři pytle odpadků

Čistá Vysočina v Meziříčku

moc poděkovala všem, kteří se aktivně podílí na udržování okolí 
naší vesničky.      Alena Pelánová
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V úterý 18. dubna jsme se v Martínkově rozhodli opět po roce 
připojit k celokrajské akci „Čistá Vysočina“. Celkem 22 dětí a 20 
dospělých sbíralo odpadky mezi Domamilí a Martínkovem a dále 
potom ke křižovatce k Lesonicím, v okolí obou čekáren a kolem 
silnice vedoucí k Horkám. Nejvíce odpadků bylo opět posbíráno 
v okolí obou čekáren, kde si dělají „parkoviště“ řidiči kamionů. 
Těm je zcela lhostejná příroda a odpadky odhazují všude kolem 
sebe. Nakonec bylo posbíráno téměř třicet pytlů odpadků.

Celá akce proběhla v režii místních hasičů, kteří pro všechny 
po skončení akce zajistili občerstvení. Opékaly se párky u místní 
sokolovny a děti dostaly ještě drobné sladkosti.

Blanka Veselská

Soutěžící přeskakovali kocoury, krmili 
hada, lovili netopýry, házeli škrpálem...
Pálení čarodějnic již tradičně v Jakubově předcházely soutěže 

pro malé čarodějnice a čaroděje. Po 19. hodině čekal na malé 
soutěžící tým čarodějnic se svými speciálními disciplínami, při-
čemž na startu obdržel každý účastník nezbytnou kartičku. Sou-
těže byly opravdu zajímavé, posuďte sami: přeskakování kocou-
rů, let na koštěti, krmení hada, lovení netopýrů, zvířecí stezka, 
přechod přes močál, hod starým škrpálem, tajemství v sáčku, 
hladový žabák nebo najdi si brouka. Po splnění všech úkolů če-
kala na malé soutěžící sladká odměna a svítící náramek, aby 
rodiče večer poletující děti lépe našli. Pro všechny bylo v neda-
lekém sportovním areálu připraveno občerstvení. Počasí letoš-
nímu pálení čarodějnic přálo, a tak si všichni celý program se 
soutěžemi a hořící vatrou užili. Děkujeme všem organizátorům 
za pomoc.   Miroslav Kabelka

Stavění máje v Lažínkách
V neděli 30. dubna se v Lažínkách nepálily jen tradiční čaroděj-

nice, ale obnovila se zde také nová tradice „Stavění máje“. Tato 
tradice patří k nejstarším obřadům, jejichž smysl lze přičíst před-
křesťanské magii. Skrývá se v ní totiž symbolika růstu, plodnosti 
a také obětování krásného stromu jako daru nebo prosby. Strom 
sám je v oblasti duchovní kultury chápán jako jeden z hlavních 
symbolů života obec-
ně. Podoba májového 
stromu se za dlouhá 
léta moc nezměnila. Je 
to vysoký kmen jehlič-
natého stromu, vršek 
ozdobený barevnými 
stuhami značí pestrost 
a veselí. Se stavěním 
máje je spojen i zvyk 
jejího nočního hlídání, 
podle zvyků to bývá 
do východu slunce 
nebo také do prvního 
kohoutího zakokrhá-
ní. Hlídá se před muži 
ze sousedních vesnic, 
kteří se ji snaží pora-
zit nebo odříznout její 
vrchol. V Lažínkách se 
májku podařilo uhlídat.

Miroslava 
Svobodová

Vatru zapálili starosta 
a místostarosta Domamile

Letos poprvé uspořádala obec Domamil ve spolupráci s TJ 
Sokol Domamil a s hospůdkou U Samce společné pálení ča-
rodějnic, které se konalo v areálu fotbalového hřiště. Místní 
ženy (převlečené za čarodějnice) si pro děti připravily stanovi-
ště s úkoly a za splnění úkolů dostaly děti dobroty. Po setmění 
starosta s místostarostou slavnostně zapálili připravenou vatru, 
kde na vrcholku čekala na své upálení čarodějnice. Potom už 
chlapci a děvčata netrpělivě vyčkávali na lampiónový pochod 
obcí za doprovodu čarodějnic a rodičů. Po návratu na ně čekal 
poklad obsahující balíček sladkostí. Celá akce proběhla pod do-
zorem místních hasičů.

Touto akcí se podařilo spojit několik skupin obyvatelstva 
a myslíme si, že se všem přítomným líbila. Za obec Domamil 
děkujeme všem, kdo se podílel na přípravách i na jejím průběhu. 
Těšíme se na další setkání!    –kis–

K akci „Čistá Vysočina“ se připojili také Martínkovští
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Poslední dubnový den se v Jakubově nejen pálí čarodějnice, 
ale i staví máj. Protože vhodných stromů je dnes v lese málo, tak 
zde letos použili kmen z loňské máje, na který připevnili nový vr-
šek. Připravenou máj ženy a děti nazdobily krepovými pentlemi 
v národních barvách. Po připevnění věnce začali muži s ručním 
stavěním máje. Pomocí rahen, žebříku a speciálně vyrobených 
vidlí se jim to během několik minut podařilo. Na závěr byla máj 
ukotvena a zabezpečena proti podříznutí.  Foto: Miroslav Kabelka

V dřívějších dobách se na kopcích pálily ohně jako ochrana vesnic před zlými silami. Proto ani le-
tos nemohlo u nás v Meziříčku chybět tradiční pálení čarodějnic. Počasí se nám skutečně vydařilo, 
a tak jsme se sešli po 18. hodině v hojném počtu na Stráňkách. Byla zde připravena hromada klestí, 
na které se podílela celá vesnice. Kopa chrastí se občanům opravdu povedla.

Akci jsme zahájili opékáním vuřtů a malým občerstvením z polní kavárny. Pro dospělé byl při-
praven „Elixír mládí“ a pro děti „Upíří krev“. Radost nám udělala Petra Nevoralová, která přinesla 
vlastnoručně upečené dobroty pro malé i velké návštěvníky. Tradičně nesměly chybět balíky slámy, 
kde děti trénovaly na brzký odlet. Báječnou hrou bylo přetahování lana, kde si caparti poměřili své 
síly s protihráči.

Po 20. hodině jsme zapálili haldu klestí, kde nesměla chybět ani čarodějnice, která se místní 
omladině vskutku povedla. Po setmění byla pro odvážné děti připravena strašidelná stezka odvahy 
vyznačená solárními světýlky, aby nám odvážlivci nezabloudili. Všichni malí účastníci byli odměně-
ni drobnými sladkostmi. Rádi bychom poděkovali všem, kteří si našli čas a strávili s námi příjemný 
čarodějnický večer, jakož i těm, kteří se podíleli na přípravách vydařené akce. Alena Pelánová

Na neděli 30. dubna letos připadly „ča-
rodějnice“. Místní děti se v podvečer sešly 
na hřišti „Na Výhoně“, kde pro ně místní ha-
siči připravili řadu soutěží a úkolů. V jejich 
plnění jim vydatně pomáhali i jejich rodiče. 
Odměnou jim byly různé sladkosti a obráz-
ky.

Kdo měl hlad, mohl si zakoupit grilovanou 
klobásku či sekanou. Ještě před setměním 
byla zapálena hranice s čarodějnicí. Jeli-

Sokolské zahradě vévodila pětimetrová vatra
Pálení čarodějnic, nebo také Filipojakubská či Valpuržina noc při-

padá na večer 30. dubna. Jedná se o původně pohanský svátek, kdy 
se prý podle tradice na kopcích slétávaly čarodějnice, aby se s ďáb-
lem domluvily, jak co nejvíc škodit lidem. A právě proto se čarodějnice 
v tento večer symbolicky upalují na velkých hranicích. Tato tradice se 
uchovala snad ve všech obcích až do současnosti. Ovšem v dnešní 
době je poslední dubnový večer spojen také se zábavou.

Nejinak tomu bylo i na Sokolské zahradě v Želetavě, kdy se tu 
v podvečer sešli místní u přibližně pětimetrové vatry se symbolickou 
čarodějnicí na jejím vrcholu. Zatímco 
malé čarodějnice a čarodějové řádili 
na dětském hřišti, dospělí se bavili se 
sklenicí piva či svařáku a kdo chtěl, 
tak si na menším ohni opekl buřta. 
Po západu slunce se děti s lampióny 
vydaly v průvodu na již tradiční trasu 
kolem hřiště do třešňové aleje a ko-
lem rybníčka zpět na Sokolskou za-
hradu. To už se setmělo a přišel čas 
na hlavní bod programu nedělní akce 
– zapálení hranice. Podařilo se to až 
na několikátý pokus, ale pak to stálo 
za to. Impozantní vatra vzplála rychle 
a osud čarodějnice na jejím vrcholu 
byl zpečetěný.    Olga Nováková

Pálení čarodějnic se na Lesné protáhlo 
až do nedělní půlnoci

V kalendáři je datum 30. dubna, den pokročil, a ke kulturnímu 
domu se trousí malí i velcí, aby společně strávili večer u ohně, který 
jakožto symbol očisty a ochrany představuje živý odkaz na dřívější 
zvyky. Na sraz se dostavily i dvě čarodějnice, které byly usazeny 
na místo s lukrativním výhledem do okolí – na vrchol připravené hra-
nice. Po šesté hodině večerní se za zvědavého přihlížení třicítky di-
váků konečně hranice ocitá v plamenech a osud obou čarodějnic je 
tak zpečetěný. Po čarodějnicích dostaly na ohni prostor buřty a dal-
ší dobroty, do kterých se všichni s chutí pustili. Vůbec nevadilo, že 
se sem tam někomu podařilo opéct špekáček do tmavšího odstínu, 
ty jsou přece na krásu. V rámci občerstvení bylo připraveno i něco 
na zahnání žízně, k tomu připočtěme vcelku příznivé počasí a sluš-
nou zásobu dřeva na přikládání, takže nebyl důvod spěchat domů. 

Čarodějnice v Martínkově proběhly „v režii“ místních hasičů
kož večer panovalo poměrně 
chladné počasí, vydala se řada 
příchozích už kolem jedenácté 
domů. Až do rána vydrželo je-
nom několik martínkovských ho-
chů, kteří se k ránu vydali s kbe-
líkem a vápnem napsat různá 
drobná sdělení před jednotlivé 
domy.

Blanka Veselská

Tradiční pálení a strašidelná stezka odvahy

Děti pobíhaly kolem 
ohniště a užívaly si 
dovoleného nočního 
řádění, dospělí klábo-
sili nebo jen pozoro-
vali plápolající ohýnek 
a možná vstřebávali 
onu magickou sílu, 
která je fi lipojakubské 
noci připisována. Nad 
mihotavými plameny 
a sálajícím teplem čas 
příjemně plynul, a tak není divu, že poslední z nás dorazili domů až 
kolem půlnoci.                Marcela Havelková
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Přijďte omrknout naši nově zrekon-
struovanou budovu 2. stupně v Základ-

frézaři a zámečníci. S vývojem a potře-
bami současného strojírenství se škola 
zaměřuje nejvíce na obrábění kovů, avšak 
v posledních letech se orientuje na mo-
derní způsoby ve strojírenství, především 
v CNC obrábění, 3D tisku, elektrotechniky 

Koncem letošního března 
jsme oslovili Střední odbor-
nou školu Trenčín s možnou 
nabídkou spolupráce a part-
nerství. Po následné vzájem-
né dohodě jsme ve čtvrtek 27. 
dubna vyjeli na první „sezna-
movací“ návštěvu do Trenčí-
na, kde nás čekalo velmi milé 
přijetí. Hlavní náplní návštěvy 
byla prohlídka školy v dopro-
vodu jejího ředitele Ľuboše 
Chochlíka, při které jsme si 
kromě celého areálu školy 
prošli i pracoviště odborného 
výcviku. SOŠ Trenčín nabí-
zí žákům nejen učební, ale 
i maturitní obory. V technic-
kém studijním zaměření jsou 
si obě školy velmi podobné. Po diskusi 
jsme se shodli, že máme podobné staros-
ti i radosti. 

„Stredná odborná škola Pod Sokolica-
mi“ vznikla v Trenčíně roku 1952. Z prv-
ních oborů vzešli noví obráběči kovů, 

ní škole v Domamili. Kdy vás čekáme? 
Brány našich učeben se pro vás otevřou 
v sobotu 10. června od 14.00 do 17.00 
hodin. Co vás čeká? Nejdříve děkov-
ný proslov ředitelky školy a slavnostní 
otevření starostou obce, nové učebny 
v moderním hávu, ukázky prací žáků 
a příjemná atmosféra. A co pak? Poté 
můžete od 15.00 do 17.00 hodin navštívit 
komentovanou prohlídku naší ukázkové 
přírodní zahrady, kde si můžete prohléd-
nout několik vysokých záhonů z různých 
materiálů. Přijďte, rádi vás uvidíme!

ZŠ a MŠ Domamil

a laserové technologie. Škola 
spolupracuje s významnými 
slovenskými i zahraničními fi r-
mami, které jim umožňují mo-
derní technologie používat.

Nejvýznamnějším momen-
tem návštěvy bylo podepsá-
ní společného „Memoranda“ 
vyjadřujícího vůli obou škol 
podporovat vzájemné kon-
takty, realizovat výměnné 
pobyty svých studentů a ko-
nat společné projekty. Cí-
lem spolupráce je podpora 
rozvoje profesních znalostí 
a kompetencí žáků v odbor-
ných předmětech strojních 
oborů. V příštím školním 
roce čeká naše žáky první 

výměnná cesta do partnerské školy. Me-
zitím plánujeme návštěvy zaměstnanců 
obou škol. Všichni věříme, že se z profe-
sionálního partnerství stane dobré přátel-
ství s dlouhodobou spoluprací.

Soňa Matoušková, SŠŘS

jazykové interakci a sblížení 
účastníků. První částí společ-
ného programu byla návštěva 
Plzně. Zde jsme absolvovali 
prohlídku města s odborným 
průvodcem, plnili různé úko-
ly a formou ankety získávali 
od kolemjdoucích podklady 
k podcastu. Následující den 
jsme strávili v historickém cen-
tru německého města Řezna. 
Zde jsme kromě návštěvy 
řady památek pokračovali 
ve sbírání materiálu pro pod-
cast. Třetí den jsme věnovali 
třídění sesbíraných materiálů 
a tvorbě výsledných podcas-
tů, které vznikaly v německém 
a anglickém jazyce.

Volné chvíle jsme trávili 
všichni společně. Kromě něm-

činy se hlavním komunikačním jazykem 
stala angličtina. Poznávali jsme se na-
vzájem a vzhledem k tomu, že němečtí 
studenti měli kořeny v různých světových 
zemích, tak jsme získali velké množství 
informací o životě našich vrstevníků nejen 
v Německu. Cenné bylo právě to, že jsme 
se zeptali na věci, které v žádné učebnici 
nenajdeme a měli jsme možnost porovnat 
kulturní odlišnosti. Společně strávený čas 
jsme si dokázali užít i při tanci a různých 
společenských hrách.

Celý projekt proběhl v bezvadné at-
mosféře a byl pro nás nejen jazykovou 
zkušeností. Velké poděkování patří pro-
fesorkám Aleně Zině Janáčkové a Olze 
Honsové, které toto setkání absolvovaly 
s námi. Děkujeme a už nyní se těšíme 
na další podobné aktivity.

Lenka Bretšnajdrová, 
studentka 1. B

Ve dnech 11. – 15. dubna 
se dvacet studentů Gymnázia 
a SOŠ Moravské Budějovice 
zúčastnilo setkání českých 
a německých žáků ve Furth 
im Wald. V rámci výuky ně-
meckého jazyka se totiž paní 
profesorce Aleně Zině Janáč-
kové podařilo domluvit setkání 
našich studentů s žáky BBS 
Schule Koblenz. Jako místo 
konání bylo vybráno třetí, pro 
obě strany neznámé městeč-
ko Furth im Wald. Projekt byl 
fi nančně podpořen Česko-ně-
meckým fondem budoucnosti 
a poděkování patří městu Mo-
ravské Budějovice, které při-
spělo v rámci FAOM.

Hlavním cílem celého set-
kání bylo vytvoření podcas-
tu na téma „Jak pandemie změnila náš 
život?“ Na začátku jsme byli rozděleni 

Moravskobudějovická SŠŘS zahájila spolupráci s trenčínskou SOŠ

Memorandum o spolupráci podepsali ředitelé obou středních škol Tomáš 
Dolejský a po jeho levici sedící Luboš Chochlík.         Foto: Archiv školy

Den otevřených dveří a zahrad ZŠ Domamil

Studentský jazykový projekt v bezvadné atmosféře

do čtyřčlenných pracovních skupin, vždy 
po dvou z každé země. To vedlo k větší 

Společné foto všech účastníků projektu.       Foto: AŠ
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Děti z 1. stupně ZŠ TGM 
Mor. Budějovice se aktivně za-
pojují do různých sportovních 
aktivit. V tělocvičně této ško-
ly se v dubnu uskutečnily dvě 
sportovní akce. Nejprve sou-
těžili třeťáci, čtvrťáci a páťáci 
v přehazované. Celá soutěž se 
nesla v duchu soupeření A tříd 
proti B třídám v jednotlivých 
ročnících. Zahráli si kluci i hol-
ky a celkem se zapojilo asi 80 
dětí. Turnaj probíhal ve skvělé 
bouřlivé atmosféře. Tu vytvořily 
přihlížející a fandící děti, které 
si na podporu svých třídních 
družstev přinesly i vlastnoruč-
ně vyrobené transparenty. A kdo vyhrál? 
Podle výsledků B třídy, ale pro smysl akce 
to nebylo až tak důležité.

Aby dětem z prvních a druhých ročníků 
nebylo líto, že si nemohou zasoutěžit, byl 

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA MORAVSKÉ BUDĚJOVICE
pořádá

Přijímací talentové zkoušky 2023/2024
 7. 6. 2023 Výtvarný obor 14:00 – 16:30
 8. a 9. 6. 2023 Hudební obor 13:00 – 17:00

HUDEBNÍ OBOR
Hra na klavír, varhany, keyboard (elekt. klávesy), akordeon, bicí nástroje, zobco-

vou fl étnu (sopránovou, altovou, tenorovou, basovou), příčnou fl étnu, klarinet, fagot, 
saxofon, trubku, lesní roh, pozoun, baskřídlovku, tubu, kytaru (klasickou, elektrickou, 
basovou), housle, violu, sólový zpěv, sborový zpěv (sbor Kapky).

Pro naše nejmenší Zuškáček – děti ve věku 5 a 6 let rozvíjejí hravou formou hu-
dební předpoklady pomocí rytmizace, zpěvu.

Nutná rezervace termínu na www.zus-mb.cz

pro ně pořádán sportovní víceboj v netra-
dičních disciplínách (přesun žíněnky, hod 
míčem na fl orbalovou branku, hod raket-
kami na cíl, skok z místa, sběr sportovních 
pomůcek aj.). Děti si se svými učitelkami 
vytvořily pětičlenná družstva se zajíma-

vými názvy (Pokémoni, Sovičky, 
Lvi, Kvákalové…). Celkem soutě-
žilo deset družstev. Další družstva 
si vytvořili žáci z atletického krouž-
ku. Všichni soutěžili s obrovským 
nadšením. A pro nás dospělé bylo 
asi nejdůležitější, že děti od první 
do poslední minuty víceboje bojova-
ly, jako by šlo o olympijské medaile. 
Celé soutěži předcházelo vystoupe-
ní dívek ze 4. B, které si samy o pře-
stávkách nacvičily taneční skladbu. 
Zaslouží si velkou pochvalu, protože 
se jim to moc podařilo!

Kromě těchto dvou akcí se ně-
kteří naši „reprezentanti“ účastnili 
okrskových kol ve vybíjené a McDo-

nald‘s Cupu ve fotbale. Na konci června 
nás bude čekat sportovní dopoledne pro 
1. stupeň v úplně nové podobě. Na to se 
všichni moc těšíme, protože sportovat nás 
baví!  Mgr. Pavel Šplíchal

své dovednosti také v pletení pomlázky, 
v zaplétání účesů, balení dárků a servíro-
vání slavnostní tabule.

Nabídka aktivit je v rámci projektu Eko-
škola ještě významně rozšířena o přírodo-
vědné a ekologické soutěže, workshopy 
a projekty. Tím nejvýznamnějším je eko-
-konference, na kterou se třídní kolektivy 
připravují několik měsíců. Práce zahr-
nuje dlouhodobá pozorování přírodních 
jevů, sběr a vyhodnocení dat, zjišťování 
různých informací na úřadech, fotodoku-
mentaci. Žáci tvoří plakáty, vyrábí modely, 
skládají básničky apod. To vše vyžaduje 
tvořivost, schopnost plánovat a rozdělit si 
práci, domlouvat se, prezentovat výsled-
ky, zaujmout publikum a porotu složenou 
z žáků různých ročníků, učitelů i zástupců 
z odboru životního prostředí MěÚ. Letošní 
dvacátý ročník eko-konference je za námi 
a jako každý rok jsme byli i letos svědky 
toho, jak výrazně to některé děti posu-
nulo v jejich schopnostech a dovednos-
tech. Na mezinárodní úrovni reprezento-
vali členové kroužku Tereza své projekty 
v programu GLOBE. Na podzim se konala 
mezinárodní online konference GLOBE, 
kde měly velký ohlas příspěvky našich 
dětí na téma Chamomile hills a Co věděly 
naše babičky. V květnu se „Terezáci“ zú-
častnili mezinárodní badatelské konferen-
ce v Praze s meteorologickými projekty 
Sněží a Zafúkané.

Školní soutěže a workshopy jsou fi nan-
covány z různých zdrojů, včetně fi nanč-
ních a materiálních darů od jednotlivců 
a fi rem a z různých projektů. Největší 
částky jsou potřeba na uhrazení autobu-
sové dopravy na soutěže a exkurze. Po-
kud byste chtěli přispět k podpoře nadání 
a práci s nadanými dětmi v ZŠ TGM, kon-
taktujte ředitele školy (602 573 145).

Mgr. Gabriela Kabelková,
metodik pro rozvoj nadání v ZŠ TGM

Nadání v oblasti umění bylo podpoře-
no několika workshopy (šperkař, fotograf, 
malíř a sochař), které připravilo místní 
muzeum. Během školního roku se také 
postupně utvořilo školní grafi cké studio 
z žáků, které baví tvořit na počítači. Při-
pravují plakáty a diplomy k jednotlivým 
školním soutěžím. Jejich portfolio prací se 
pěkně rozrůstá. Tvořivost je podporována 
v keramické dílně a herecký talent a ré-
toriku rozvíjejí děti v divadelním kroužku. 
Na divadelní hru Čert a Kristýnka se mů-
žeme těšit na konci června.

V oblasti sportu jsme uspořádali mezi-
třídní turnaje ve futsalu a v přehazované. 
V rámci kroužku atletiky jsme podpořili 
první a druhé třídy v jednoduchých spor-

tovních soutěžích. Snažíme se nabídnout 
dětem pestrou paletu soutěží v různých 
sportech. Družstvo starších žáků nás 
v říjnu reprezentovalo v republikovém fi -
nále v atletickém čtyřboji v Opavě. Star-
ší děvčata se probojovala do krajského 
kola ve fl orbale. Děti s nadáním v soci-
ální oblasti rozvíjí své dovednosti během 
projektových dnů nebo např. ve školním 
parlamentu, kde fungují jako prostředníci 
mezi panem ředitelem a svými spolužá-
ky. V březnu jeli na Slovensko předat své 
zkušenosti dětem ve škole v Trenčian-
ských Teplicích. Manuální zručnost moh-
ly děti předvést několikrát. Školní soutěž 
v zatloukání hřebíků má již více než dva-
cetiletou tradici. Letos mohli žáci předvést 

V Základní škole T. G. Masaryka podporujeme nadání
V letošním školním roce škola nabídla dětem řadu soutěží, přednášek a aktivit 

v různých oborech, v nichž mohly ukázat a rozvinout své schopnosti a získat nové 
zkušenosti. V říjnu jsme uspořádali ve spolupráci s Mensou ČR testování IQ. Mož-
nosti nechat se otestovat využilo 35 zájemců. Nadaným žákům je nabízena účast 
na různých vědomostních soutěžích a olympiádách, mohou navštěvovat Klub zábav-
né logiky a deskových her. Kromě soutěže v sudoku proběhla i soutěž ve skládání 
Rubikovy kostky. Plánuje se soutěž ve fi nanční gramotnosti – hra Finanční svoboda. 
Druháci se se světem fi nancí seznámili v projektu Abeceda peněz, které pro ně při-
pravila Česká spořitelna.

Přehazovaná a víceboj v netradičních disciplínách
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Školní družina
Ve školní družině jsme oslavili s dětmi 

Den Země. Pověděli jsme si, proč se slaví, 
a děti vyhodnotily, že největší význam pro 
naši planetu má, když se v přírodě nebu-
dou válet odpadky a na planetě bude čistý 
vzduch. Zaměřili jsme se tedy především 
na třídění odpadu. Zopakovali jsme si, 
jaké barvy mají kontejnery, kde je najde-
me a co se do nich dává. Děti měly po sto-
le rozmístěné kartičky s různými odpady. 
Postupně měly každou věc správně roztří-
dit. Všichni jsme byli mile překvapeni, jak 
výborně to zvládly. Pro některé z nich byla 
nová informace, jak dlouho se jednotlivé 
věci v přírodě rozkládají. Mnozí nechtěli 
věřit, že papír se rozkládá přibližně dva až 
pět měsíců. Nemohli uvěřit, že plastová 
láhev až 100 let.

Také jsme dětem připravili plnění úkolů 
„Cesta za šťastnou planetou“, kdy na ně 
čekalo několik zapeklitých otázek. Nad 
některými se musely více zamyslet, jako 
např. „Jaký by měl být člověk, který má rád 
přírodu a rád o ni pečuje? Jaké věci jsou 
pro naši planetu dobré, a které jim naopak 
škodí?“ Rychle uměly odpovědět a správně 
roztřídit, kde najdeme slanou a kde sladkou 
vodu. Nebo vybrat, co do půdy nepatří.

Tento den jsme pojali i výtvarně. Děti si 
vyrobily naučný lapbook, kde si též zopa-

kovaly třídění odpadu. Vyrobily si vlastní 
papírovou zeměkouli ve větším měřítku. 
K dispozici měly mnoho omalovánek k pla-
netě Zemi. Rovněž jsme využili prostředí 
parku, který máme v blízkosti naší školy. 
Se žáky jsme se prošli a pozorovali stro-
my, o kterých jsme si povídali. Naše „puto-
vání přírodou“ jsme zakončili na dětském 
hřišti, což byla pro žáky vítaná odměna 
za skvěle a zodpovědně splněné činnosti.

Přejeme si, aby se všichni chovali k pří-
rodě ohleduplně a vážili si jí.

Vychovatelky ŠD

První stupeň
V úterý 2. května se na nás konečně 

maličko přes mráčky usmálo slunce, a tak 
jsme uspořádali v parku u školy opoždě-
ný Den Země. Hlavní koordinátorka akce 
paní učitelka Hirtová měla celý projektový 
den krásně nachystaný. Akce se zúčastni-
li žáci prvního stupně se svými učitelkami 
za vydatné pomoci žáků 8. a 9. ročníku.

Na nejmenší (1. – 3. třídu) čekala po-
hádková cesta s vodníky, vílami, myslivci 
a jinými bytostmi, jež si na ně počíhaly se 
zapeklitými úkoly. Když je děti všechny 
zvládly, na stezku se vydali i žáci 4. a 5. 
třídy. Ti zažili cestu kolem světa po všech 
světadílech a na závěr oslavy Dne Země 
odpovídali na všetečné otázky paní učitel-

ky Hirtové, co se vlastně dnes dozvěděli 
nového. V průběhu dne se všichni vystří-
dali ve výtvarné dílně, v níž vyráběli ta-
pety pro společnou práci v následujících 
hodinách výtvarné výchovy, vymalovávali 
omalovánku, sbírali barevné přírodní pa-
letky, luštili morseovku a křížovku s tajen-
kou.

Všichni jsme si užili příjemný, zábavný 
a poučný den.

Učitelky 1. stupně

V naší ZŠ TGM Mor. Budě-
jovice pracuje od září 2022 
ekotým složený z žáků 2. – 9. 
ročníku, učitelů a správních za-
městnanců. Jejich společným 
úsilím je zekologizovat provoz 
školy, snažit se o udržitelný 
způsob hospodaření a před-
kládat mladé generaci příklady 
dobré praxe, které si mohou 
přenést domů a využít ve svém 
životě. Každý měsíc probíhaly 
soutěže, kampaně a worksho-
py zaměřené např. na šetření 

chovek od energetických nápojů a kra-
biček od cigaret, výjimkou však nebyly 

ani sklenice s jídlem či spousta plasto-
vých nádob. Díky patří všem zúčastně-

ným žákům i učite-
lům, kteří přiložili ruku 
k dílu a udělali blízké 
okolí Moravských Bu-
dějovic zase o trochu 
čistší. Samotná škola 
pak děkuje Pekařství 
Kapinus a Pekařství 
MALENA za sladkou 
odměnu.

-mat-

Den Země v Základní škole Havlíčkova ul.

Střední škola řemesel a služeb Morav-
ské Budějovice se letos premiérově aktiv-
ně zúčastnila krajské 
akce Čistá Vysoči-
na. V pátek 21. dubna 
při ní žáci uklidili okolí 
vybraných cest v Mo-
ravských Budějovi-
cích. Do akce se za-
pojilo 28 žáků prvních 
ročníků oborů „Auto-
mechanik“, „Opravář 
zemědělských strojů“ 
a „Kuchař-číšník“, kteří 
našli spousty odpadků 
a občas i zajímavých 
věcí. Nejvíce bylo ple-

Do úklidu při akci Čistá Vysočina se letos zapojila také SŠŘS

Když se škola zelená…
energií (kampaň Nesvítíš zbyteč-
ně?) nebo nulový odpad (Červe-
ný boxík a Chytrá láhev).

V březnu se žáci zabývali 
otázkami spojenými s význa-
mem vody pro člověka a vznik-
ly zajímavé tabulky o šetře-
ní vodou. Osmáci při exkurzi 
do Úpravny vody Štítary vyfo-
tografovali proces výroby pitné 
vody pro naše město a připravili 
pro ostatní žáky školy nástěnku. 
Projekt „Když se škola zelená“ 

(pokračování na str. 22)
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se zaměřil také na to, aby žáci více cho-
dili ven a pozorovali přírodu. A protože 
škola se angažuje v programech Učíme 
se venku a Badatelství, dostaly se děti 
do kontaktu s terénní výukou častěji než 
jen v hodinách pracovních činností a tě-
locviku. S nabytými vědomostmi si mohly 
potom změřit síly ve školních, ale i kraj-
ských soutěžích jako Snídaně pro kosa, 
ZOOkvízování, YPEF nebo Recyklohraní. 

Fotografi e získané při výpravách do příro-
dy byly oceněny v soutěžích Každý den 
něco nádherného začíná nebo Haló, jaro. 
Třídní kolektivy 2. stupně se pochlubily 
svou činností na přehlídce Letem světem 
ekoškoly, která byla součástí prezentací 
na školním projektovém dni – Dni Země. 
Díky podpoře společnosti Asekol mohli 
zástupci ekotýmu navštívit závody Envi-
ropol na recyklaci drobného elektroodpa-
du v Jihlavě. Zajímavé poznatky a dojmy 
předali svým spolužákům na třídnických 

hodinách. V současné době končí sou-
těž nejaktivnějších tříd O zelenou stuhu. 
Rozhodovat budou zřejmě body za účast 
v brigádách Čistá Vysočina a v Kampani 
obyčejného hrdinství.

Naši činnost bychom nemohli provádět, 
kdyby nebylo spolupráce žáků, učitelů, 
správních zaměstnanců a vedení ško-
ly. Všichni si uvědomujeme, že žijeme 
na společné planetě. A ta je jen jedna…

Jana Hanáková, koordinátorka 
environmentální výchovy

Když se škola zelená…
(dokončení ze str. 21)

V pátek 5. května se na moravskobudě-
jovickém zámeckém nádvoří uskutečnil již 
tradiční studentský majáles. Třídy z Gym-
názia a Střední odborné školy Moravské 
Budějovice si pro návštěvníky připravily 
nejen vystoupení na různá témata.

Je sedm hodin ráno a na nádvoří se 
schází první dobrovolníci, kteří přišli po-
moct s přípravami na studentský svátek 
jara. Chystají se stánky s občerstvením, 
posezení pro obecenstvo a zkrátka celé 
místo, na kterém to za dvě hodiny celé 
vypukne. Je nás opravdu hodně, takže 
práce jde rychle od ruky.

V osm hodin se začínají všichni scházet 
ve svých třídách. Do dveří vešli jako stu-
denti školy, ale z nich vychází jako muži 
v černém, hippies, agenti FBI, Barbie 
nebo obyvatelé Havaje. Účinkující pilují 
poslední nedostatky a ladí své kostýmy. 

Před školou jsou pořízeny fotografi e jed-
notlivých skupin a už se může vyrazit. 
Průvod vychází z parku před školou smě-
rem k moravskobudějovickému náměstí. 
Každá třída drží nad hlavami svůj plakát, 
který informuje kolemjdoucí, jaké téma 
od nich mohou čekat. Pouštějí se písnič-
ky, zpívá se – zkrátka obrovský rachot, 
přes který není slyšet vlastního slova.

Dlouhý „had“ se přesouvá na zámecké 
nádvoří, kde už má každá třída přichys-
taný stánek s občerstvením – při pohledu 
na čerstvě napečené dobroty se jen sbí-
hají sliny. Po krátkém roztančení již násle-
duje první vystoupení zahájené třídou 1. D 
a jejími včelaři a včeličkami. Nejen malým 
divákům z mateřských škol učarují taneční 
pohyby krásných Havajek, především pak 
napodobenina domorodých tanců v podá-
ní chlapecké části třídy 2. A. Přihlížející dav 

ale nejvíce roztančí vystoupení 1. A inspi-
rované muzikálem „Mam ma Mia!“. Velký 
potlesk ale sklízí každá třída a je patrné, 
že si vystoupení užívají jak sami taneční-
ci, tak i diváci. „Hele, myslím si, že z nás 
opravdu vyzařuje dobrá nálada, koukej, 
jak se každý směje,“ pronáší studentka 3. 
A, a má pravdu! Na nádvoří opravdu panu-
je pravá majálesová atmosféra.

Ani po ukončení všech vystoupení to 
tu ale nekončí. Připraven je hlavní DJ, 
pan učitel Dohnálek, a jeho playlist se 
zdá být opravdu bohatý. Konec je naplá-
nován na dvanáctou hodinu, ale je mož-
né, že tomu bude zcela jinak. Pokud jste 
nestihli majáles tento rok, nemusí vás to 
trápit. Příští rok se na vás studenti budou 
znovu těšit!

Studenti 3. A

V průběhu letošního 
školního roku jsme zís-
kali možnost zúčastnit 
se s žáky čtyř worksho-
pů, které pořádalo Mu-
zeum Moravské Bu-
dějovice ve spolupráci 
s Evropskou unií, pro-
střednictvím Národního 
plánu obnovy a Minister-
stva kultury. Workshopy 
nazvané „Od umění k ře-
meslu“ proběhly ve dvou 
etapách. Na podzim se 
vybraní žáci naší ško-
ly setkali s fotografkou 

Studenti přivítali jaro v plné parádě!

Tvoření dětí ze ZŠ TGM v moravskobudějovickém muzeu
a sochařkou, letos na jaře 
je čekali malíř a šperkařka. 
Každé setkání trvalo přibliž-
ně dvě hodiny a žáci měli 
možnost seznámit se s pra-
cí umělců a vytvořit také 
své dílo.

Během workshopu fo-
tografi e tak děti fotily zají-
mavá místa v prostorách 
muzea, simulovali fotogra-
fování koncertu a na závěr 
dokonce malovaly světlem. 
Druhý workshop, který jsme 
absolvovali, vedla sochař-
ka. Pod jejím vede-
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Sportovní odpoledne 
a T-Mobile Olympijský běh

Letos se opět podílíme na pořádání 
celorepublikového běhu, který se bude 
konat ve středu 21. června na atletickém 

stadionu. Dopoledne bude patřit školám, 
odpolední program bude, kromě hlavního 
závodu, patřit dětem. Připraveny budou 
sportovní stanoviště s úkoly, dětské fotba-
lové utkání, malování na obličej, třpytivé 

tetování, výtvarné dílničky a ba-
lónky. Program svým vystoupe-
ním zpestří moravskobudějo-
vické mažoretky z DDM Budík 
a dívky ze Sokol Dance. Začá-
tek akce je v 15.00 hod. V 17.00 
hod. se poběží dětský závod 
a v 18.00 hod. odstartují hlasa-
telé Radiožurnálu hlavní závod 
na 5 km. Trasa povede z atletic-
kého stadionu k rybníku Nový 
u Háje a zpět. On-line registrace 
pro dětský i hlavní závod budou 
ukončeny 11. června. Pokud 
tedy stále váháte, zda se běhu 
zúčastnit, rozhodujte se rychle!

Co se děje a chystá v moravskobudějovickém Sokole
Ukončení sezóny 
a Noc sokoloven

V letošním roce bychom chtěli zakončit 
sezónu přespáním v sokolovně. Připojuje-
me se tak k celorepublikovému dni s tě-
locvikem, lidmi, historií a architekturou 
Sokola – den se sokoly v sokolovnách. 
Začneme 16. 6. v 17.00 hod. na nádvo-
ří, kde si děti budou moci projít stanovi-
ště s úkoly a poté si společně opečeme 
špekáčky. Na závěr dne se přesuneme 
do vnitřních prostor sokolovny. Na dobrou 
noc si pustíme pohádku a poté se uložíme 
ke spánku v naší tělocvičně. Pokud budou 
děti chtít v sokolovně přenocovat, je nut-
né se zaregistrovat na webu mbsokol.cz. 
Přespávačka je určena pro děti do 10 let.

Šipkařský turnaj
Šipkařský klub Hospoda Sport MB po-

řádá v sobotu 24. června v sokolovně tur-
(pokračování na str. 24)

ním vznikaly v rukách žáků krásné 
reliéfy ze sádry. Často žáci se sádrou 
pracovali vůbec poprvé. Bylo potřeba si 
vytvořit formu z keramické hlíny, namí-
chat správně hustou sádru, přidat perlin-
ku a háček na zavěšení. Asi nejnáročnější 
bylo hotový odlitek očistit od hlíny.

Po delší pauze nás čekal jarní workshop 
s malířem. Žáci si vytvářeli své alter ego 

v podobě loutky. K dispozici měli rozma-
nité materiály a jejich postavička vznikla 
jako koláž. Nakonec bylo potřeba ji vsadit 
do prostoru. Naposled jsme do muzea vy-
razili za šperkařkou, cílem bylo vytvořit si 
brože. Na tomto workshopu se žáci cho-
pili jehel a nití a nakonec každý odcházel 
s malou ozdobou na kabátě. Brože vytvá-
řeli na fi lcovém základě, našívali a lepili 

drobnosti a zbytky bižuterie, které dostali 
k dispozici.

Já i žáci jsme si workshopy moc užili. 
A ráda bych touto cestou ještě jednou po-
děkovala vedení muzea za skvělou příle-
žitost.

Mgr. Eliška Čechová
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Opustili nás:
Emilie Pitourová 1940 Mor. Budějovice
Jana Svobodová 1958 Mor. Budějovice
Jiří Koblížek 1936 Nové Syrovice
Marie Šindelářová 1942 Mor. Budějovice
František Brabec 1938 Mor. Budějovice
Jana Růžičková 1953 Komárovice
Helena Vaverková 1933 Mor. Budějovice
Blanka Urbanová 1947 Budkov
Libuše Švábová 1929 Mor. Budějovice

Zdroj: Pohřební služba Rostislav Musil

Vzpomínky

Smutek který cítí-
me, když ztratíme
milovanou osobu je 
cenou, kterou platí-
me za to, že jsme ji 
měli ve svém životě. 
Dne 13. srpna uply-
ne 30 let, co nás 
navždy opustil pan 
Václav Harant 

z Nových Syrovic. S láskou vzpomínají 
a za tichou vzpomínku  děkují manželka 
a děti s rodinami. 

Dne 30. 5. 2023 uplynul 1. smutný rok, 
co nás navždy opustila paní Soňa 
Bartáková z Moravských Budějovic, 
dne 24. 6. 2023 tomu bude již 15 let, co 
nás navždy opustil pan František Barták 
z Moravských Budějovic. S láskou 
vzpomínají syn Karel s rodinou a dcera 
Soňa s rodinou

V naších srdcích jste stále s námi.
Dne 11. 6. 2023 vzpomeneme 10 let, 
kdy nás opustila naše milovaná maminka, 
sestra, teta, babička, prababička paní 
Marie Moltašová.
Dne 31. 7. 2023 vzpomeneme 30 let, kdy 
nás opustil milovaný tatínek, strýc, děde-
ček, pradědeček pan Josef Moltaš, který 
by se dožil 87 let dne 27. 7. 2023.
Kdo jste znali, vzpomeňte s námi. S úctou 
a láskou vzpomíná dcera s rodinou. 

Odešel jsi tiše, 
jak si osud přál,
však v našich srd-
cích žiješ stále dál.
Dne 11. června 
vzpomeneme 
6. smutné výročí,
kdy nás opustil pan 
Ladislav Říha 
z Litohoře.

S láskou vzpomínají manželka a dcera 
s rodinou. Děkujeme všem, kteří vzpome-
nou s námi.

Jak smutno je bez Vás, jak dlouhý je nám 
čas, jak rádi bychom Vás spatřili a slyšeli 
Váš hlas.
Dne 30. června vzpomeneme 15. výročí 
úmrtí pana Františka Doležala z Mor. 
Budějovic a dne 21. srpna uplyne další 
smutné výročí úmrtí paní Květoslavy 
Doležalové z Mor. Budějovic. 
S láskou vzpomíná rodina Doležalova 
a Matouškova.

Dne 11. 6. 2023 
uplyne 17 let, 
co nás navždy
opustil pan 
Evžen Toman 
z Mor. Budějovic.
S láskou a úctou 
vzpomíná celá 
rodina.

Dne 10. 6. 2023
uplyne 6 smutných
roků, kdy nás 
navždy opustila
naše drahá 
manželka, maminka
a babička paní 
Miluše Chalupová
ze Šašovic.
S láskou stále 

vzpomínají manžel František a děti s ro-
dinami. Kdo jste ji znali a měli rádi, vzpo-
meňte s námi. Děkujeme.

Dne 16. 6. uplynou 
dva roky, kdy ze-
mřel můj milovaný 
syn Hynek Hájek,
ale ten koho miluje-
me, nikdy neodchá-
zí z naší blízkosti, 
je stále po našem 
boku, každý den 
neviděn, neslyšen,

stále však milován, stále zoufale 
postrádán… 
Vzpomíná maminka, synové Jakub a Filip, 
bratr Petr s rodinou, přítelkyně Eva. Všem, 
kdo jste ho znali, za vzpomínku děkujeme.

Dne 23. 6. 2023
uplyne 7 roků,
kdy nás opustil pan 
Alois Kudera.
S láskou vzpomíná 
manželka, 
dcera Ludmila 
a syn Petr 
s rodinami. 

naj jednotlivců 501DO, žen 501DO a dvo-
jic 501DIDO. Registrace proběhnou přímo 
na místě – dvojice od 9.15 do 9.45 hod., 
ženy od 11.30 do 11.50 hod. a jednotliv-
ci od 13.00 do 13.45 hod. Startovné je 
200 Kč. Občerstvení zajištěno. Více infor-
mací u Pavla Fialy na tel. č. 724 356 040.

Předprázdninový Vranov
Všechny příznivce turistiky srdečně 

zveme na pohodový výšlap na Vranov-
skou přehradu, který se uskuteční 24. 
června. Sraz účastníků bude v 9.20 
na vlakovém nádraží, odkud pojedeme 

do stanice Šumná. Poté se společně 
po zelené značce vypravíme přes Švý-
carské údolí na hráz přehrady (5 km). Kdo 
bude chtít, může dále pokračovat do Vra-
nova nad Dyjí (dalších 2,5 km), odkud je 
možné využít pro návrat do Šumné hro-
madnou dopravu. Ti nejzdatnější turisté 
mohou z Vranova nad Dyjí vyrazit zpět 
na Šumnou přes Zadní Hamry, Lusthaus 
a Lesnou. Celková délka nejdelší trasy 
je 17 km. Ze Šumné odjíždějí vlaky zpět 
do Moravských Budějovic v 16.01 a 18.01 
hod. a k oběma spojům přijíždí z Vranova 
autobus. Občerstvit se lze v restauracích 
na přehradě nebo ve Vranově nad Dyjí.

Karolína Plačková, TJ Sokol 

(dokončení ze str. 23)
Co se děje a chystá...
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Dotlouklo srdce
Tvé znavené,
uhasl oka svit, 
budiž Ti drahý 
tatínku, za všechno 
vřelý dík.
Dne 9. června uply-
nou 4 roky, co nás 
navždy opustil tatí-
nek, dědeček, pra-

dědeček, pan František Nečesal 
z Krnčic. S úctou a láskou vzpomíná 
dcera Marie s celou rodinou. 

Dne 3. 6. 2023
uplyne 1. smutné
výročí, co nás
opustil pan 
Ivoš Sabol.
S láskou vzpomíná 
manželka, synové 
Radek, Ivoš, 
snacha Kateřina 
a vnučka Klárka.

Kdo znal, vzpome-
ne, kdo měl rád, 
nezapomene.
Dne 22. června
2023 by oslavil 
90. narozeniny pan 
Jan Bratrů 
z Moravských 
Budějovic.
S láskou stále 

vzpomínají manželka Božena, 
syn Jaroslav, dcera Lenka a vnuk David.

Dne 29. 6. 2023
uplyne 5 roků 
od chvíle, kdy nás
opustil pan 
Jiří Boráň.
S bolestí v srdci
vzpomínají manžel-
ka, synové a dcera 
s rodinami.

Dne 5. 6. 2022 
uplyne 5. smutný
rok, co nás navždy 
opustil pan 
Karel Kyprý.
S láskou vzpomína-
jí manželka a dcery 
s rodinami.
Za tichou vzpomín-
ku děkujeme.

„Kdo byl milován, 
není zapomenut…“
Dne 16. 5. 2023 
jsme vzpoměli 
10. smutné výročí 
od odchodu naší 
drahé maminky, 
babičky, prababič-
ky a sestry paní 
Ludmily Svobo-

dové z Moravských Budějovic. 
S láskou stále vzpomínají synové Martin, 
Miroslav a sestra Marie s rodinami.  

Odešli jste od nás náhle bez slůvka roz-
loučení. Vaše usměvavé oči všude schá-
zí, vzpomínky na Vás, tatínku a maminko,
nás stále doprovází.
V červnu uplyne 30 let od úmrtí Ladislava 
Mikeše a 12 let Marie Mikešové.
S láskou vzpomínají dcery s rodinami. 

Dne 25. 6. 2023
uplyne třetí smutný 
rok, co nás opustil 
náš drahý manžel, 
tatínek, dědeček, 
bratr a strýc, pan 
Miroslav Dohnal 
z Lesonic.
S láskou a úctou 
vzpomíná celá 
rodina.

Dne 10. června 2023 
uplyne 1. smutný
rok, co nás navždy
opustil pan 
Jan Buďa.
S láskou vzpomíná 
celá rodina 
a přátelé. 

Utichlo dobré srd-
ce, klesly pracovité 
ruce, zhasly usmě-
vavé oči naší drahé 
maminky a nám zů-
stala bolest a vzpo-
mínky.
Dne 19. června 2023 
uplyne 17 roků, kdy 
nás navždy opusti-

la naše drahá maminka, babička a praba-
bička paní Marie Blahoudková 
z Lažínek-Mor. Budějovic. S láskou 
a úctou stále vzpomínají dcery Vlasta 
a Marie s rodinami a snachy s rodinami.
Děkujeme všem, kdo vzpomenou s námi.

Odešla tiše, jak si 
osud přál, však 
v našich srdcích 
žiješ stále dál. 
Těžké bylo loučení, 
těžší je bez Tebe
žít, láska snad 
smrtí nekončí, 
v srdci Tě navždy 
budeme mít.

Dne 30. června tomu budou 4 roky, kdy 
nás navždy opustila naše drahá dcera, 
maminka, babička, sestra, teta a švagro-
vá, paní Marie Konvalinová z Vesce.
S láskou a úctou vzpomínají syn Standa, 
Jaroslav a dcera Pavlína s rodinami.

Jen pro Vás jsem 
pracoval a Vám 
jsem rozdal srdce 
své.
Dne 2. 6. 2023 
by se dožil 100 let
náš tatínek, děde-
ček, pradědeček 
a strýc, pan 
Jan Nechvátal 

z Jakubova. S láskou vzpomínají 
dcera Naďa, vnuk Patrik, vnučka Petra 
a pravnuci Vaneska, Týna a Honzík.

,,Ne vždy jsou to 
slzy, které měří 
bolest. Někdy je to 
úsměv, který před-
stíráme.“
Dne 26. 6. 2023 
uplyne 11 smutných 
let, co nás navždy 
opustil náš
milovaný syn, bratr,  

vnuk a kamarád Petr Svoboda.
Kdo znal, vzpomene, kdo měl rád, neza-
pomene. S láskou a velkým smutkem stá-
le vzpomínají rodiče a sestry. 

Dne 21. 6. 2023
uplyne první smut-
ný rok, kdy nás na-
vždy opustila paní 
Josefa 
Walachová. 
S láskou a úctou 
vzpomínají manžel, 
dcera s manželem,
vnoučata a pra-

vnoučata. Kdo v srdcích žije, nezemřel.

Čas ztráty nikdy
nesmaže, jen 
zmírní smutek.
Na milované lidi 
zapomenout nelze.
Dne 7. 6. 2023
vzpomeneme 
nedožité 70. naro-
zeniny  pana 
Libora Cihláře 

z Moravských Budějovic a dne 
29. 4. 2023 uplynulo dlouhých 19 let 
od doby, kdy nás navždy opustil. 
S láskou a úctou vzpomíná manželka 
Věra,  dcera Věra, syn Libor a celá rodina. 
Za vzpomínku s námi děkujeme.
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Tradiční cyklistický závod Tour de Kosová se již těší na svůj 
čtvrtý ročník. Konat se bude v sobotu 24. června na koupališti 
v Moravských Budějovicích. Závod se stal velmi oblíbeným a kaž-
doročně se ho účastní desítky závodníků z celé České republiky.

V sobotu 22. dubna se skauti a skautky společně vydali do Bu-
dišova, kde je čekal tzv. Svojsíkův závod – závod, kde proti dal-
ším skautům a skautkám z okresu soutěží v různých disciplínách 
ze skautské teorie i praxe.

Protože byl předchozí ročník kvůli pandemii zrušen, pro vět-
šinu účastníků to byl vůbec první závod a napětí bylo veliké. 
Ihned po zahájení se všechny družinky rozešly po okolí, aby 
stihly splnit co nejvíce stanovišť. Soutěžící se tak mohli setkat 
například se zdravovědou, týmovou prací, poznáváním přírodnin 
a prací s busolou; ale také se společenštějšími disciplínami, jako 
je správné stolování, domácí práce či vyplňování úředních listin.

Součástí závodu byl také modul přežití, který testoval schop-
nost družiny poradit si v přírodě. Tato část se skládala ze stav-
by stanu, přípravy ohně bez použití papíru a následného vaření 
na ohni ze surovin, které si družiny nakoupily před závodem. 
V kotlících jsme tak mohli vidět třeba guláš a rizoto, ale i pestřejší 
pokrmy, jako třeba tortilly nebo chilli con carne.

Celý závod pak vyvrcholil závěrečným vyhlášením, kde se 
skauti a skautky dozvěděli výsledky svého celodenního snažení. 
Z našeho 5. oddílu obsadili v chlapecké kategorii Hraboši deváté 

Nezisková organizace STŘED, z. ú. má s pořádáním letních 
táborů mnohaleté zkušenosti a na letošní prázdniny jich plánuje 
pět – dva příměstské a tři pobytové. Od běžných letních tábo-
rů se odlišují především individuálním přístupem k jednotlivým 
účastníkům. Ten je zajištěn limitovaným počtem dětí (zpravidla 
16) a posíleným počtem vedoucích. Výběr účastníků probíhá 
většinou na základě doporučení pracovníků oddělení sociálně-
-právní ochrany dětí a služeb organizace STŘED, které pracují 
s ohroženými rodinami. Vedoucí tak lépe znají prostředí, ze kte-
rého účastníci pochází, a mohou na ně působit více výchovně 
a pomoci jim zvládat těžkosti, se kterými se potýkají. Díky fi nanč-
ní podpoře některých fi rem a institucí se mohou táborů účastnit 
i děti ze sociálně slabých rodin. Cílem pobytů je u účastní-

Čtvrtý ročník cyklistického závodu Tour de Kosová

Průjezd startovní branou závodu.       Foto: Patrik Holík

Podobně jako v minulém roce i letos budou mít závodníci 
na výběr ze dvou tras o délce 45 a 25 kilometrů – obě v lesích 
Kosová nedaleko Moravských Budějovic. Začátek, konec i zá-
zemí akce bude na místním koupališti. Cílem je uspořádat kva-
litní cyklistický závod, který se může rovnat velkým celorepub-
likovým závodům a nabídnout možnost vyzkoušet si atmosféru 
závodu i hobby cyklistům. Všichni účastníci obdrží památeční 
tričko s logem závodu, startovní číslo s vlastním jménem, chutný 
oběd (výběr ze tří jídel), vstup na koupaliště, dary od sponzorů 
a hlavně skvělý sportovní zážitek.

Letos přicházíme s několika novinkami, mezi nimi je napří-
klad investice do vlastního systému časomíry, on-line registrace 
s možností platby kartou, výběr ze tří obědů, natočení závodu 
dronem a výsledky, které závodníci obdrží do e-mailu a SMS 
ihned po dojetí do cíle.

Těšíme se na všechny závodníky, kteří si přijdou zazávodit. 
A samozřejmě také na diváky, kteří budou všechny zúčastněné 
podporovat. A pokud jste se ještě neodhodlali, tak přijďte a zjis-
těte, proč je cyklistický závod Tour de Kosová tak oblíbený!

Více informací na webových stránkách závodu (www.tourde-
kosova.cz).

Petr Gallus

Skautské závody a postup do krajského kola
místo a družina Orlů dosáhla místa třetího. Ze 4. oddílu v dívčí 
kategorii obsadily Rosničky sedmou příčku a až na třetí místo 
se vyšplhala družina Sedmikrásek. Díky skvělým výsledkům 
všech nás tak budou družiny Sedmikrásek a Orlů reprezentovat 
na krajském kole, které se uskuteční na začátku června. Všem 
družinám gratulujeme a děkujeme za reprezentaci!

Vojtěch Brhlík – Šváňa

STŘED letos uspořádá 
pět letních táborů



27

různé

inzerce
inzerce

ků zajistit posun v oblasti sebepoznání, sebenáhledu na ri-
zikové životní situace, posílení schopnosti přijímat zodpovědnost 
za své chování. Každý z pobytů má jiný specifi cký cíl přizpůso-
bený dané skupině a program je upraven tak, aby dětem nabídl 
nevšední a smysluplné trávení volného času.

Má vaše dítě specifi cké potřeby? Nebývá na běžných tábo-
rech dobře přijímané? Nemůžete si běžný tábor z fi nančních 
důvodů dovolit? Přihlaste je na některý z nabízených pobytů. 
Aktuální informace k jednotlivým pobytům, volným kapacitám 
a možnostem přihlášení jsou k dispozici na www.stred.info/ak-
tualne/tabory2023/.

Příměstské tábory v Komunitním centru Moravia jsou zamě-
řeny na děti převážně ze sociálně slabých rodin z Třebíčska 
ve věku do 10 let, kterým umožňují prožít týden plný her a soutě-
ží v bezpečném prostoru. O děti je postaráno v čase od 8 do 16 
hodin.

Výchovně – rekreačního tábora v Jedově se účastní děti 
ve věku 7 – 15 let se zvýšenými individuálními potřebami, riziko-
vými projevy chování nebo s problémy se zapojením do skupiny 
vrstevníků. Mají možnost zažít přijetí a respekt, prostor vyjádřit 
svůj názor nebo emoce. Zároveň nechybí nastavené hranice, 
pravidla a režim, které se učí dodržovat.

Aktivizační pobyt pro mladé v Dobré Vodě u Třebíče je určen 
mládeži a mladým dospělým ve věku 14 – 21 let z rizikového pro-
středí nebo s rizikovými projevy v chování. Nabízí možnost po-
znání nových lidí i hlubší poznání sebe sama, také rozvoj a tré-
nink komunikačních a sociálních dovedností.

Tábor pro děti v náhradní rodinné péči v Dobré Vodě u Tře-
bíče je naplánován pro děti v pěstounské péči ve věku 7 – 12 
let. Umožní dětem prožít týden naplněný nevšedními činnostmi 
a pěstounům potřebné odlehčení.

-střed-

Kaňonovité údolí tří řek
Velkou částí Třebíčska protéká řeka Jihlava. Kaňonovité údolí 

zatopily vody Dalešické přehrady a Mohelenské přehradní ná-
drže. Přesto se zachoval úsek, který vás okouzlí. Celým údolím 
prochází červená turistická značka, a právě úsek od Mohelen-
ského mlýna na Velkou skálu patří k těm nejkrásnějším. Trasa 
prochází nejprve údolím řeky, poté stoupá ke skaliskům nad 
údolím. Z Lhánických Bab nebo Velké skály se otevírají daleké 

pohledy do údolí a širokého okolí. Na Třebíčsko zasahuje část 
Přírodního parku Střední Pojihlaví tvořeného hluboko zaříznutým 
údolím řeky s výraznými skalními stěnami a ostrožnami. K nej-
krásnějším vyhlídkám patří Velká a Malá Baba, Sluneční stěna, 
Velký kačer nebo Velká skála. Nad údolím Jihlavy se s červenou 
turistickou značkou potkává žlutá turistická značka. Přes Seno-

rady vás přivede do neméně krásného údolí řek Oslavy a Chvoj-
nice. Nad jejich soutokem se nachází zříceniny hradu Kraví Hora. 
Z někdejšího hradu se zachoval zbytek oválné hradní věže a zá-
kladové zdi palácových budov nebo příkop. Nejcennější části 
obou údolí jsou chráněny jako národní přírodní rezervace. K nej-
krásnější části údolí Chvojnice patří skupina skal nazvaná Kozí 
hřbety a putování po nich skutečně místy znamená chůzi naho-
ru a dolů. Údolí Oslavy je možné projít po obou stranách řeky. 

Na třech místech se trasy potkávají, a tak 
dávají možnost přejít na druhý břeh řeky. 
Levý břeh je hůře schůdný, ale zároveň jde 
o nejkrásnější části údolí. Roste zde jeden 
z nejstarších smrků v České republice. 
Vyrůstá do výšky úctyhodných padesáti 
metrů a jeho stáří se odhaduje na 250 let. 
Přezdívá se mu Král smrků.

Přírodní park Třebíčsko
Typickou krajinu Českomoravské vrcho-

viny naleznete jen pár kilometrů severně 
od Třebíče v přírodním parku Třebíčsko. 
Chráněná oblast je tvořená balvanitými os-
trůvky s lesíky a křovinami, rybníky, remíz-
ky i jednotlivými stromy v mírně zvlněné 
pahorkatině. Park protíná mnoho turistic-
kých stezek a okruhů, z nichž ty nejoblí-

benější prochází Trnavou, Rudíkovem, Náramčí a Přeckovem. 
Trasy vás zavedou na Ptáčovský kopeček, Kobylinec, ke skal-
ním útvarům i k památným stromům a krásným rybníčkům. Je 
zde zachováno několik lokalit s výskytem ohrožených druhů, 
k těm nejatraktivnějším patří na jaře kvetoucí koniklec velkokvětý 
a luční nebo smil písečný.

www.destinace-trebicsko.cz

Objevte přírodní krásy Třebíčska…
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SUDOKU
o ceny

V případě nedoručení zpravodaje v Moravských Budějovicích si ho můžete vyzvednout v Turistickém 
informačním centru, Purcnerova ul. 62, nebo volejte na tel.: 603 207 511.

Vylosovaný výherce získává vstupenku na Fol-
kový večer s kapelou Tuláci, konaný dne 30. 
června 2023 na zámeckém nádvoří.
Správně vyplněné SUDOKU (stačí opsat výsled-
né číslo ve zvýrazněném řádku) se svým kontak-
tem doručte do Turistického informačního cen-
tra v Mor. Budějovicích, Purcnerova 62 (MKS 
Beseda), a to nejpozději do 15. června. Vítěze 
budeme informovat telefonicky.
Výherci z minulého čísla paní D. Zedníkové gra-
tulujeme.
Ceny do sudoku věnovalo MKS Beseda Morav-
ské Budějovice.

Kulturní a společenský přehled MIKROREGIONU

30. 6. - 2. 7.           Domamil fotbalové hřiště

Pouťový víkend a IV. setkání rodáků obce Domamil
Pouťový víkend začne v pátek 30. 6. pouťovou zábavou konanou SDH Domamil, k poslechu a tan-

ci hraje skupina Kalíšci. V sobotu 1. 7. bude druhá pouťová zábava pod taktovkou SDH Doma-

mil, tentokrát bude hrát kapela Rookies. Neděle bude ve znamení IV. setkání rodáků obce, kde 

od 10.30 bude mše svatá za rodáky a občany obce, od 10.00 do 14.00 budou otevřeny obecní 

budovy (ZŠ a MŠ, obecní úřad). Od 13.30 bude kulturní program na fotbalovém hřišti za dopro-

vodu dechové kapely Andělka.  

pátek 2. 6.       Moravské Budějovice Tyršova ul.

Noc kostelů
Zveme vás na Noc kostelů od 16 hodin do Kaple svatého Jana Nepomuckého v Moravských 

Budějovicích, Tyršova 207. Na programu je výstava “Život a citáty J. A. Komenského” a chvály. 

Program pro děti zajištěn. 

sobota 24. 6.      Moravské Budějovice sokolovna

Šipkařský turnaj
Šipkařský klub Hospoda Sport MB pořádá v sobotu 24. června v sokolovně turnaj jednotlivců 

501DO, žen 501DO a dvojic 501DIDO. Registrace proběhnou přímo na místě. 

sobota 24. 6.      Moravské Budějovice 

Předprázdninový Vranov
Vydejte se s  moravskobudějovickými turisty na  výšlap na Vranovskou přehradu. Vhodné i  pro 

rodiče s dětmi a méně zdatné turisty. Sraz účastníků v 9.20 na vlakovém nádraží. 

sobota 8. 7.        Častohostice Prokešova stodola

Ochutnávka vín
Obec Častohostice zve do nového prostředí Prokešovy stodoly 8. července od 15 hodin na 

ochutnávku vín. Vína z vinařství Šabata, cimbálová kapela Sylván a dobré maso na grilu, na to 

vše se můžete těšit.

Dodržováním zásad bezpečné jízdy 
na jízdním kole výrazně snižujete nebez-
pečí úrazů, které hrozí nejen cyklistům, 
ale i ostatním účastníkům silničního pro-
vozu. Proto by cyklisté měli dodržovat zá-
kladní pravidla související především se 
svojí bezpečností.

Jezděte co nejblíže u pravého okraje 
silnice a sledujte pozorně provoz okolo 
sebe, abyste mohli včas zareagovat nebo 
popřípadě i zastavit před možným 
nebezpečím. Cyklisté nikdy nesmí 
jezdit dva vedle sebe ani dva na jed-
nom kole. Dalším nebezpečím je pře-
vážení jakýchkoli předmětů, které by 
mohly vás nebo další osoby zranit. 
Každou změnu směru jízdy dávejte 
včas a zřetelně znamením paží. Před 
odbočením doleva se nezapomeňte 
ohlédnout a s jízdním kolem si najet 
mírně do středu vozovky.

Na přechodu pro chodce, zejména 
když odbočujete vpravo nebo vlevo, 
dejte přednost přecházejícím chod-
cům. Respektujte pokyny policistů, 
světelné signály a dopravní značky. Buď-
te ohleduplní k ostatním účastníkům sil-
ničního provozu. Při jízdě si vždy chraňte 
hlavu před zraněním cyklistickou přilbou. 

Před jízdou si zkontrolujte brzdný systém, 
který je základním a zároveň nejdůležitěj-
ším komponentem vašeho jízdního kola.

Pro jízdu na kole se rozhodujte vždy 
s ohledem na svůj aktuální zdravotní stav. 
Za snížené viditelnosti musí být jízdní kolo 
osazeno vpředu světlometem bílé bar-
vy a vzadu blikajícím světlometem barvy 
červené. V paprscích kol mohou být užity 
i odrazky oranžové barvy. Před každou 

jízdou (i během ní) platí zákaz požívání 
alkoholických nápojů stejně tak jako při 
řízení motorových vozidel. Pravidelně 
ošetřujte své jízdní kolo a dbejte zejmé-

na na to, aby bylo řádně vybaveno a mělo 
v pořádku všechny součásti, které umož-
ňují bezpečnou jízdu. Refl exní doplňky 
v každém případě zvyšují bezpečnost 
cyklistů na silnicích.

Při odstavení jízdního kola na ulici nebo 
před nákupním střediskem použijte vždy 
bezpečnostní zámek a snažte se kolo 
připoutat k pevnému bodu – bezpečnost-
nímu stojanu, zábradlí, sloupu. Jste-li 

ve společnosti dalších cyklistů, dá-
vejte přednost fyzické přítomnosti 
někoho z vás u odstavených jízdních 
kol.

Jestliže ukládáte jízdní kolo 
ve společných prostorách domu, 
dbejte na uzamykání vstupních 
dveří domu a stálé uzamčení spo-
lečných prostor i samotných kol. Ob-
dobné zásady dodržujte při ukládání 
jízdních kol ve sklepích a sklepních 
kójích a nepodceňujte zabezpečení 
všech dveří a oken. Pro případ od-
cizení jízdního kola si poznamenejte 
jeho výrobní číslo, barevné zname-

ní, podle kterých byste mohli případně své 
kolo identifi kovat. Dojde-li přes veškerá 
bezpečnostní opatření ke krádeži vašeho 
kola, neprodleně vše ohlaste na nejbližší 
služebnu Policie ČR nebo na linku tísňo-
vého volání 158.

-křpčr-

Cyklistická přilba je při jízdě na kole nezbytná






